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آنچه بیش از هر چیز واردکنندگان را در سال 1402 آزار 
داد، بی نظمی و نابه سامانی در مدیریت بازار ارز، ممنوعیت ها 

و تغییرات یکباره در سیاست ها بود.
در بررسی حوزه واردات در سالی که پشت سر گذاشتیم، 
علی رغــم اینکــه نقطه نظرات بخش خصوصی از ســوی 
دســتگاه های تصمیم گیر مورد توجه قرار گرفت، به اعتقاد 
احمدرضا فرشچیان، رئیس کمیسیون مدیریت واردات اتاق 
ایران، مهم ترین نکته ای که واردکنندگان را آزار داد، بی نظمی 
در بازار ارز و غیرقابل پیش بینی بودن شــرایط و در نتیجه 

بی برنامگی فعالان اقتصادی بود.
 زمانــی که واردکننده و یا هر فعال اقتصادی، دورنمای 
روشنی نداشته باشــد، نمی تواند برنامه ریزی کند و زمانی 
هم که برنامه نباشــد، امکان رشــد و توسعه برای فعالیت 

اقتصادی وجود ندارد.
 واردکنندگان با درک شرایط اقتصادی حاکم بر کشور 
و محدودیت های ناشی از تحریم درباره سهمیه های ارزی، 
میزان واردات، میزان ارزی که تخصیص داده می شــود با 
حاکمیت بحث ندارند. انتظار آنها از حاکمیت این است که 

مسیر تجارت تا حد ممکن تسهیل شود.
یک روز مسیر بسته می شود، یک روز تخصیص ارز یک 
ماهه است و یک روز سه ماهه، مانع تجارت است. از طرفی 
وضع یکبــاره محدودیت ها و ممنوعیت ها و در مقابل آزاد 
شدن های ناگهانی؛ این بی نظمی ها تازمانی که ادامه داشته 
باشد، امکان توسعه در تجارت وجود ندارد. این موارد باید 

حذف شود تا تجارت در مسیر هموار صورت بگیرد.
 در سال های گذشــته همیشه این گله از طرف بخش 
خصوصی وجود داشت که دولت و دستگاه های تصمیم ساز 
نظرات مشورتی بخش خصوصی را نشنیده می گیرند و به 
آنها توجه نمی کنند. در ســال 1402 این تجربه را داشتم 
که وزارت صنعت، معدن و تجارت همراهی خوبی با بخش 
خصوصی داشت و بخش نامه مربوط به چگونگی واردات و 
تخصیص ارز در ســال آینده را در قالب پیش نویس برای 

فعالان بخش خصوصی فرستاد و از آنها نظرخواهی کرد.
درباره بخش نامه مربوطه تا به امروز چهار مرتبه نظرات 
را دادیــم و در ویرایش هایی که انجام شــد، نظرات بخش 
خصوصی مورد توجه قرار گرفت. در هر حال بخش خصوصی 
معتقد است منابع کم موجود را باید اجرایی تر و مؤثرتر مورد 

مصرف قرار داد و آنها را به بهترین شیوه استفاده کرد.
اولین دغدغه بخش خصوصی ســاماندهی و نظم دهی 
برای ایجاد دورنمایی روشــن است. از طرفی چون شاخص 
نــرخ ارز روی تجارت اثر دارد، باید گفت ســاماندهی این 
بی نظمی هــا مهم ترین نکته برای مدیریت نرخ ارز اســت. 
همان طور که تجربه نشان داده بی نظمی ها و تنش ها روی 

نرخ ارز بسیار اثر دارد.
 وضعیــت بازار به سیاســت گذاری و ســاماندهی بازار 
برمی گردد و بنابراین در پیش بینی وضعیت واردات در سال 
1403 باید به این مسئله توجه کرد که شاید تمایل دولت 
و بانک مرکزی روی تثبیت نرخ ارز است؛ اما وضعیت بازار، 

نرخ ارز را مشخص می کند.
 در صحبت ها، بانک مرکــزی اصرار دارد که نرخ ارز را 
ثابت نگه دارند ولی شواهد با توجه به تراز منفی تجاری که 
در سال 1402 شاهد آن بودیم از رشد نرخ ارز حکایت دارد 
که البته درباره میزان رشد آن نمی توان قطعی صحبت کرد.

 پیش بینــی درباره نرخ ارز را خــود بانک مرکزی هم 
نمی تواند انجام دهد؛ میزان منابعی که حاصل می شــود و 
مصارفی کــه اتفاق می افتد روی نرخ ارز اثر دارد؛ اما آنچه 
می تــوان پیش بینی کرد، افزایش نرخ ارز اســت که روی 

صادرات و واردات اثرگذار است.
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عزم دولت سیزدهم برای تحقق شعار سال  وحل مشکلات
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عزم دولت سیزدهم برای تحقق شعار سال  وحل مشکلات
مرتضی قدیمی  -    مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با بیان اینکه عزم دولت سیزدهم در رفع موانع و چاره جویی برای اصلاح قوانین و حل مسائل بی سابقه است، گفت: تحقق شعار سال 

امسال با عنوان جهش تولید با مشارکت مردم حتماً شدنی است و باید تمام تلاش ها در راستای تحقق این مهم باشد.

برای به نتیجه رساندن 
پروژه ها در حال انتشار 
اوراق هستیم و این کار 

یعنی جذب منابع مردم؛ 
جذب منابع مردم هم 

اگر با سرعت عمل همراه 
باشد معنایش آن است 

که پروژه ها سریع تر 
به سرانجام می رسد؛ 

بهره برداری سریع تر از 
پروژه ها هم یعنی اینکه 

تولید؛ نتیجه تحقق 
تولید و تولید بیشتر هم 
کاهش وابستگی کشور 

و تامین نیازها توسط 
کارخانجات و واحدهای 

تولیدی است. 

تامیــن اجتماعی را با چالش روبرو می کند و همچنین قطعی گاز و برق در بخش صنعت 
در شرایطی که کشور با مشکلاتی مواجه بوده ممکن است فشار را به بخش تولید منتقل 

کند را بیان کردم.
نوروزی گفت: با توجه به اینکه سال جهش تولید با مشارکت مردم است و ما در شستا 
دغدغه تولید و تحقق این شعار سال را داریم، اگر قرار است سرمایه در گردش کمتر وجود 
داشته، منابع مالی و خوراک گران به دست ما برسد یا همیشه موجود نباشد هزینه های مالی 
تولید بالا می رود و آن موقع است که جهش تولید تحت الشعاع قرار می گیرد، در حالی که 
ما متعهد به تحقق شعار سال هستیم و بایستی جهش تولید را به درستی مدیریت کرده و 
به نتیجه برسانیم؛ در آن جلسه تاکید شد که نباید اجازه دهیم عوامل و پارامترهایی باعث 

ایجاد موانع جدی در فرآیند جهش تولید شود وجود داشته باشد.
نوروزی افزود: مسئله تولید یکی از مسائل روز کشور است؛ وظیفه ما آن است که موانع 
تولید را کمتر کرده و از بین ببریم؛ باید به ســمت تولید بیشــتر گام برداریم؛ ما در شستا 
برنامه ریزی سنگینی برای جهش تولید کرده ایم و با این برنامه ریزی صورت گرفته نگرانی 

آن را داریم که نتوانیم به تمام تعهدات خود عمل کنیم.
مدیرعامل شستا تصریح کرد: در جلسات داخلی و خصوصی دستگاه های اجرایی قطعاً 
مدیران و متولیان، موضوعات خود را بدون هیچ پرده پوشی مطرح می کنند، البته من نمی دانم 
چرا مطالب مربوط به آن جلســه که قرار بود اختصاصی باشد و صرفاً برای رئیس سازمان 
برنامه و ســازمان بورس باشد بیرون درز کرده است؛ البته به نظرم بداخلاقی و بی اخلاقی 

حرفه ای از سوی یک رسانه یا برخی رسانه ها صورت گرفته است.
وی در پاسخ به این سوال که در جلسه مذکور، شما هشداری درباره اینکه باید شرایط 
برای تحقق شعار سال یعنی »جهش تولید با مشارکت مردم« فراهم شود بیان کرده اید گفت: 
تحقق شعار سال جهش تولید با مشارکت مردم حتماً شدنی است و باید تمام تلاش ها برای 
تحقق این مهم باشد؛ ما هم اکنون 2۵ میلیون سهامدار در شرکت های زیر مجموعه شستا 
داریم که از قدرت مالی و پشتوانه مالی آنها برای توسعه سرمایه گذاری ها استفاده می کنیم؛ 
تاکید می کنم به عنوان یک مدیر اقتصادی ایمان دارم که شعار سال محقق شدنی است و 

تمام ظرفیت شستا در این مسیر بسیج شده است.
نوروزی خاطرنشان کرد: ما برای به نتیجه رساندن پروژه ها در حال انتشار اوراق هستیم 
و این کار یعنی جذب منابع مردم؛ جذب منابع مردم هم اگر با ســرعت عمل همراه باشد 
معنایش آن است که پروژه ها سریع تر به سرانجام می رسد؛ بهره برداری سریع تر از پروژه ها 
هم یعنی اینکه تولید؛ نتیجه تحقق تولید و تولید بیشتر هم کاهش وابستگی کشور و تامین 

نیازها توسط کارخانجات و واحدهای تولیدی است.
وی درباره امیدواری به رفع موانع تولید گفت: وقتی ما را به جلسات این چنینی دعوت 
می کنند معنایش آن اســت که عزم و اراده ای برای رفع مشــکلات وجود دارد، در دولت 
سیزدهم تمام اجزا و بخش ها به دستور رئیس جمهور موظف شده اند به احصای چالش ها 
و موانع و مشکلات بپردازند و اتفاقاً برگزاری این جلسات و طرح شفاف مشکلات جزو نقاط 
برجسته دولت مردمی است؛ عزم این دولت در رفع موانع و چاره جویی برای اصلاح قواعد 

و قوانین و حل مسائل بی سابقه است.
مدیرعامل شســتا تاکید کرد: سیســتم بانکی، بازار سرمایه و سایر حوزه ها مانند بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و ســازمان برنامه و بودجه درصدد فراهم کردن تحقق شــعار سال 
هســتند تا ان شااله شعار سال به شایســتگی تحقق پیدا کند؛ با توجه به غیرت و همیت 
همکاران من در شستا و با همه سختی ها تلاش می کنیم اهداف سال جهش تولید را محقق 

کرده و به اهداف مدنظر برسیم.
وی درباره مصادیق همکاری دولت با شستا برای رفع موانع تولید به منظور تحقق شعار 
ســال تصریح کرد: تامین منابع مالی یکی از زمینه های بهبود تولید و جهش تولید است؛ 
ما برخی محصولاتی تولیدی شســتا مانند کود اوره و همچنین دارو به دانشگاه های علوم 
پزشــکی و بنزین تحویل دولت می دهیم؛ در این زمینه جلساتی را با مدیران ارشد کشور 
از جمله معاون اول رئیس جمهور داشــتیم که وی به یک تیم دستور و ماموریت داد تا با 
جدیت موانع برطرف شود؛ برطرف شدن موانع و نمایان شدن آثار مالی اقدامات و تمهیدات 

حتماً رسیدن به هدف را تسهیل می کند.

عارف نوروزی در حالی 1۸ آبان ســال 1402 با حکم مستقیم 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ســکاندار شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی به عنوان رئیــس بزرگ ترین هلدینگ اقتصادی 
کشــور شــد که قبل از آن به مدت 23 ماه سرپرســت ســتاد 
اجرایی فرمان امام )ره( بود.مدیرعامل جدید شســتا در جلســه 
معارفه خود که رســانه ای هم شــده است نشان داد صریح الهجه 
و بی پرواســت و تاکید کرد: "انتصابات سفارشــی در شستا حذف 
 و مدیران شایســته جایگزین می شــوند"، ضمــن اینکه یکی از 
مهم ترین راهبردهای خود را پرهیز از حاشــیه ها دانســت؛ البته 
نوروزی در همان جلسه اعلام کرد قرار نیست شرکت های دولتی 
مانند گذشته بنگاه داری کنند.برخی اخبار مانند احیای پتروشیمی 
پرحاشیه آبادان، اختصاص هزار میلیارد تومان برای دانش بنیان ها، 
تکمیل طرح های ناتمام، مولدسازی دارایی ها، جهش تولید، فروش 
برخی شرکت ها و خرید بعضی زیر مجموعه های اقتصادی بزرگ و 
تکمیل زنجیره ارزش در ۷ ماه اخیر هم از این ابرهلدینگ شنیده 
می شــود.طی روزهای گذشته اما شســتا در بین اخبار رسانه ها و 
شبکه های اجتماعی سهم بالایی داشت، هم به دلیل قرائت گزارش 
تحقیق و تفحص از شســتا مربوط به سال های ۹2 تا ۹۹ که برای 
بررسی های بیشتر به قوه قضائیه ارجاع شد؛ و هم به سبب اظهاراتی 
که از مدیرعامل شستا در جلسه بزرگان بازار سرمایه منتشر شد که 
واکنش های بسیاری را به دنبال داشت؛ از "منتفی دانستن تحقق 
جهش تولید در سالی که به این موضوع نامگذاری شده تا شکسته 
شــدن کمر بنگاه های اقتصادی" در اظهارات منتسب به نوروزی 
وجود داشــت؛ به همین بهانه به سراغ عارف نوروزی، مدیرعامل 
شــرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی رفتیم تا در این موضوع با 

او گفت وگو کنیم.

 دولت سیزدهم در پیگیری حق مردم به ویژه کارگران 
مصمم است

عارف نوروزی ،جزئیاتی از این نشســت را بیان و تاکید کرد: به 

عنوان مدیرعامل شستا که بیش از 1۶0 شرکت زیرمجموعه آن است 
وظیفه خود می دانم تا بی پرده حقوق کارگران و کسورات پردازان و 
بازنشستگان تامین اجتماعی و سهامداران شستا را پیگیری کنم؛ 
دولت سیزدهم در پیگیری حق مردم و به ویژه کارگران کاملاً مصمم 
است و وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی این مهم را به عنوان مطالبه 

جدی و تکلیف از ما پیگیری می کند.
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری تامیــن اجتماعی با بیان 
اینکــه در روز شــنبه 22 اردیبهشــت جلســه ای بــه میزبانی 
معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، رئیس 
ســازمان بورس و با حضور شرکت های شــاخص بازار سرمایه از 
ســاعت 1۹ لغایت 23 برگزار شــد؛ البته این نشســت به دعوت 
رئیس ســازمان بورس صورت گرفت تا در جلســه ای صمیمی و 
 خصوصی، مشــکلات شرکت های بازار ســرمایه را خدمت رئیس 

سازمان برنامه و بودجه توضیح دهیم.

 تحقق شعار سال جهش تولید با مشارکت مردم حتما 
شدنی است

وی افــزود: در این جلســه کــه برخی از اعضای شــورا عالی 
بورس هم حضور داشــتند بعضــی از مجموعه هایــی که دارای 
شرکت های قابل توجه و دارای وزن از جمله شستا در بازار سرمایه 
هســتند توضیحاتی دادنــد؛ البته"میزبانان جلســه تاکید کردند 
که این نشســت بدون حضور خبرنگاران بــوده و کاملًا خصوصی 
 اســت"، لذا میهمانان حرف خود را بدون پــرده و ملاحظه بزنند 

تا ما بدانیم اصل مشکل کجاست.
مدیرعامل شستا تصریح کرد: وقتی در یک جلسه خصوصی و 
در یک محفل تصمیم ساز هستیم قطعاً حرف هایی که بدون رعایت 
ملاحظات اجتماعی است و هدف آن صرفاً پیدا کردن راهکار برای 
حل مســئله و رفع موانع است بیان می شود؛ من هم نکاتی مانند 
اینکه اعمال نرخ ارز نیمایی برای شرکت ها باعث کاهش سودشان 
می شــود یا اعمال تعرفه خوراک در مقاطعی از سال شرکت های 

  قیمت مسکن درجا زد؛ تورم اجاره داغ شد
بانک مرکزی در گزارش جدید تحولات بازار مسکن تهران، 
از تداوم رکود مسکن و رشد 0.2 میانگین قیمت در ماه نیمه 
تعطیل فروردین رونمایی کرده؛ اما شاخص اجاره بهای مسکن 

در همین شرایط با افزایش 2 درصدی مواجه شده است.
گزارش »تحولات معاملات بازار مســکن شهر تهران در 
فروردین ماه سال 1403« که برگرفته از آمارهای خام سامانه 
ثبت معاملات املاک و مســتغلات کشور است، توسط اداره 
بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی تهیه و منتشر 
شد.آمارهای بانک مرکزی حاکی از این است که در فروردین ماه 
سال جاری، تعداد معاملات مسکن شهر تهران به هزار و ۵0۸ 
واحد رسیده که ۷۵.۶ درصد کمتر از اسفندماه گذشته و 14.2 
درصد کمتر از فروردین سال قبل است. به واسطه نیمه تعطیلی 
فروردین، پایین بودن تعداد معاملات مسکن و رکود قیمتی این 
بازار اتفاق عجیبی نیست؛ اما به همین میزان رشد تورم اجاره 
در این ماه عجیب به نظر می رسد.در ماه مورد گزارش، متوسط 
قیمت خریدوفروش مسکن در شهر تهران تغییر چندانی با ماه 
قبل نداشته و فقط 0.2 درصد نسبت به اسفندماه رشد کرده 
است. طبق اعلام بانک مرکزی، میانگین قیمت یک مترمربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات 
ملکی در شهر تهران به ۸1 میلیون و ۶30 هزار تومان رسیده 
که 22.۹ درصد بیشــتر از فروردین سال قبل است.بررسی 
توزیع تعداد واحدهای مسکونی معامله شده در شهر تهران به 
تفکیک عمر بنا در فروردین ماه سال 1403 حاکی از آن است 
که از مجموع 1۵0۸ واحد مسکونی معامله شده، واحدهای تا 
۵ سال ساخت با سهم 30.1 درصد، بیشترین سه را به خود 
اختصاص داده اند. سهم مذکور در مقایسه با فروردین ماه سال 

قبل حدود 1.۷ درصد افزایش یافته است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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خودرو در سراشیبی کاهش قیمت
مریم لطفی    |   موفقیت بانک مرکزی در کنترل نرخ ارز و روند کاهشی که نرخ ارز در پیش گرفته است، به صورت مستقیم بر بازار خودروهای داخلی،  

خارجی و به خصوص خودروهای چینی که افسار گسیخته بالا رفته بودند، اثر گذاشت.

وزیر راه و شهرسازی از تامین ۷۰ هزار میلیارد تومان برای زمین های واگذاری شده به متقاضیان طرح جوانی جمعیت خبر داد و گفت: یکی از بزرگترین مولدسازی های کشور در زمینه جوانی جمعیت رقم 
خورده اســت.مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی به اقدامات وزارت راه و شهرســازی در راستای حمایت از جوانی جمعیت اشاره کرد و گفت: تا کنون به تعداد زیادی از خانواده های چند فرزندی، به منظور 
اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، زمین رایگان واگذار شده است.وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: تأمین زمین مورد نیاز طرح جوانی جمعیت و انجام اقدامات آماده سازی آنها و تقدیم 
به متقاضیان حدود ۷۰ همت منابع مالی نیاز داشت که انجام شد و یکی از بزرگ ترین مولدسازی های تاریخ کشور در بحث جوانی جمعیت رقم خورد و برای تأمین زمین و عرضه به متقاضیان در سال جاری 
به مقدار سال ۱۴۰۲ و بیشتر هدف گذاری شده است.وی با اشاره به واگذاری ۹۳۰۰ قطعه زمین به متقاضیان یزدی در روز گذشته بیان کرد: تا روز گذشته ۷۵ هزار متقاضی زمین دریافت کردند و در تلاش 
هستیم تا زمین هر یک از متقاضیان تحویل آنها شود.بذرپاش با بیان اینکه تأمین این زمین ها در نقاط مختلف کشور کار آسانی نیست، تصریح کرد: این زمین ها برای آماده سازی و واگذاری به متقاضیان باید 

مراحل قانونی خود را سپری کنند و سپس در صورت نیاز تغییر کاربری یا به محدوده های شهری الحاق شوند.

تامین ۷۰ همت برای 
زمین های مورد نیاز طرح 

جوانی جمعیت

  آگهی های مسکن پلتفرم های مجازی 
کی حذف می شوند؟

یک کارشناس مسکن گفت: بخش از مشکلات 
فعلــی قیمت مســکن مربوط بــه آگهی های 
پلتفورمهای مجازی است و این آگهی ها باید از 

این پلتفورم ها حذف شوند.
 بعضــاً دلالان و ســوداگران بازار مســکن 
بــا اســتفاده از قیمت گــذاری کاذب در برخی 
پلتفرم های خانه یاب قیمت مســکن را به سمت 
و سوی مدنظرشان هدایت می کنند که موجب 

دلسردی مستأجران می شود.
هفته گذشته بنا بود تا بخش املاک سکوهای 
دیوار و شیپور به دلیل رونق قیمت گذاری کاذب و 
افزایش قیمت مسکن مسدود شود؛ زیرا با توجه 
به مصوبه شورای عالی مسکن برای انتشار آگهی 
در ســکوهای اینترنتی باید احراز هویت مالک و 

کد پستی انجام شود.
البته طبق مصوبه باید ملکی که قرار اســت 
آگهی شــود، ابتدا بایــد در ســامانه املاک و 
اســکان باشــد و اگــر این ســکوها این بخش 
وب ســرویس را انجــام ندهنــد، بخش املاک 
 آنهــا با مجوز شــورای امنیت و دســتگاه های 

امنیتی مسدود خواهد شد.
در خصوص اینکه چرا پس از گذشــت موعد 
اعلام شده هنوز آگهی ها در پلتفرم ها قابل نمایش 
است، فرشید ایلاتی کارشناس مسکن در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، گفت: عده ای دلالان و سودجویان 
در این پلتفرم ها اقدام به انتشار آگهی های جعلی 
مسکن می کردند که این روند موجب به صورت 
گسترده و با هماهنگی دلالان برای قیمت سازی 
انجام می شــود؛ زین پس اگر املاکی می خواهد 
در این پلتفرم های خانه یاب تبلیغ شود ابتدا باید 
در ســامانه املاک و اسکان باشد تا مشخصات و 

هویت مالک تأیید شود.
این کارشناس مسکن در ادامه تاکید کرد: از 
اردیبهشــت ماه سال گذشته که سامانه املاک و 
اسکان به طور جدی روی کار آمد و دستورالعمل 
ثبت آگهــی به متولیان املاکی هــا و پلتفرم ها 
ارسال شــد اما نســبت به این قوانین توجهی 
 نداشــتند و هم اکنون پس از یک ســال بنا شد،

دو پلتفرم »دیوار« و »شــیپور« مسدود شود تا 
روند آگهی های خود را اصلاح و مجدد به فعالیت 

ادامه دهند.
وی گفت: هرچه سریع تر باید قیمت گذاری از 
سکوهای آگهی مسکن مانند دیوار و شیپور حذف 

شود تا مشکلات این بخش کمتر شود.

  نزول فروش مسکن در ترکیه
آمار فروش خانه در ترکیه طی ماه آوریل ۱۱.۸ 

درصد کاهش یافت.
 بر اساس اطلاعات منتشر شده، فروش خانه 
در ترکیه در ماه آوریل ۱۱.۸ درصد نســبت به 

سال گذشته افزایش یافته است.
اداره آمار ترکیه )ترک استات( اعلام کرده که 
در مجموع ۷۵ هزار و ۵۶۹ ملک مســکونی در 
ماه گذشته فروخته شد که نسبت به ۱۰۵ هزار 
و ۳۹۴ در ماه مــارس و ۸۵ هزار و ۶۵۲ در ماه 

آوریل ۲۰۲۳ کاهش قابل توجهی داشته است.
خرید ملک توسط اتباع خارجی در ماه آوریل 
امسال با ۵۰.۳ درصد کاهش نسبت به سال قبل 
به ۱۲۷۲ واحد رسید.شهر تفریحی مدیترانه ای 
آنتالیا با ۴۵۴ معامله بیشــترین ســهم فروش 
را به خریداران خارجی داشــته است.استانبول، 
پرجمعیت ترین شهر ترکیه با ۴۰۷ واحد پس از 
آن قرار گرفته، در حالی که رقم اســتان جنوبی 
مرســین ۱۴۹ واحد سوم است.روس ها با خرید 
۲۹۳ ملک در صدر فهرست خریداران غیربومی 
و پس از آن ایرانی ها با ۱۱۷ ملک و اوکراینی ها 

با ۹۱ ملک در رده های بعدی قرار دارند. 

 تعرفه  خودروهای برقی چینی در کانادا 
صعود می کند؟

وزیر تجارت کانادا اظهار کرد که کانادا در حال 
بررسی تعرفه های بالاتر بر خودروهای الکتریکی 
چینی است.مری نگ، وزیر تجارت کانادا اظهار 
کرد که کانادا در حال بررســی است که آیا نیاز 
به افزایش تعرفه بر خودروهای الکتریکی ساخت 
چیــن دارد یا خیر. او در یک مصاحبه تلفنی در 
نشســت های مجمع همکاری اقتصادی آسیا و 
اقیانوســیه عنوان کرد که ما با دقت این موضوع 
را بررسی می کنیم.دولت بایدن در هفته گذشته 
تعرفه های گســترده ای را علیه چین اعلام کرد 
که نیمه هادی ها، سلول های خورشیدی و سایر 
محصولات را هدف قــرار می دهد. تعرفه جدید 
ایالات متحده بر خودروهای الکتریکی ســاخت 
چین در سال جاری با نرخ تعرفه نهایی ۱۰۲.۵ 
درصد اعمال می شود که از ۲۷.۵ درصد افزایش 
یافته است.کانادا تعرفه اندک و حدود ۶ درصد بر 
خودروهای چینی اعمال می کند. نگ در پاسخ به 
این سوال که آیا ممکن است نیاز باشد تعرفه های 
خود را با ایالات متحده هماهنگ کند، گفت که 
دولت دوباره با مقامــات آمریکایی در مورد این 
سیاست گفت وگو خواهد کرد.نگ تاکید کرد که 
تمرکز اصلی کانادا بر تولید خودروهای الکتریکی 
در داخل است. او به توافقاتی اشاره کرد که دولت 
نخست  وزیر جاستین ترودو با خودروسازانی مانند 
هوندا موتور و فولکس واگن برای ساخت وسایل 
نقلیه الکتریکی، باتری هــا یا قطعات در انتاریو، 

پرجمعیت ترین استان کانادا، امضا کرده است.
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قیمــت خودروهای داخلی بین ۴ تــا ۱۵ درصد،  خودروهای خارجی 
۱۰ تا ۲۰ درصد و چینی ها ۵ تا ۴۵ درصد کاهش را طی چند روز اخیر 
تجربه کردند. پیش بینی ها نیز حکایت از آن دارد که طی هفته پیش  رو، 
ریزش قیمت ها ادامه دار خواهد شــد و بازار، کاهش قیمت بیشتری را به 

خود خواهد دید.
این کاهش قیمت باعث عصبانیت شــدید دلالان و سودجویان شده 
اســت؛ چرا که خیلی از آنها نسبت به خرید خودرو اقدام کردند و انتظار 
داشتند که سودهای میلیونی عایدشان شود.  البته برخی از مونتاژکاران 
هم از این اتفاق ناراحت هستند چرا که با گرانی محصولاتشان در بازار،  با 
شرایط بهتری می توانستند خودروهایشان را به مردم بفروشند و همواره 
صف تقاضا برای خرید محصولاتشــان وجود داشت. اما با اتفاق رخ داده، 
تقاضاها کاهش پیدا می کند و بخش قابل توجهی از تقاضاهای خرید که 

با هدف کسب سود بوده است، حذف می شود.
برخــی گزارش ها حکایت از آن دارد که نمایشــگاه داران به خصوص 
آنهایی که دلال گونه فعالیت می کنند،  از فروش خودرو دســت کشیدند 
و در حال لحظه شــماری برای افزایش قیمت ارز هستند. آنها ادعا دارند 
که قیمت ارز دوباره بالا خواهد رفت و آنها می توانند خودروهایشان را با 
قیمت بالاتری به فروش برسانند. اما به اعتقاد کارشناسان، این نگاه، سرابی 
بیش نیست و آنها چاره ای ندارند جز اینکه نمایشگاه ها و پارکینگ های 
نگهداری خودروشان را خالی کنند و قیمت های جدید را بپذیرند. بر این 
اســاس بزودی مردم شاهد شکسته شدن دیوار دفاعی نمایشگاه داران و 
سودجویان بازار خودرو خواهند بود و دیگر نمی توانند به زور قیمت ها را 

بالا نگه دارند.
آنطــور که فعــالان بازار عنــوان کردند بــا ورود نــرخ ارز به کانال 

۵۸ تــا ۵۹ هــزار تومــان، قیمــت خودرو،  مجــدداً کاهش بیشــتری را 
 تجربــه خواهد کرد و هیچ واحــد صنفی نمی توانــد در برابر این کاهش

 قیمت مقاومت کند. 
موضوع دیگری که در این حوزه مطرح می شود،  کاهش قیمت خودروهای 
کارکرده است. در مقطعی، قیمت خودروهای کارکرده با قیمت خودروهای 
صفر، برابری می کرد و دو قیمت، بشدت بهم نزدیک شده بود ولی از ابتدای 

هفته گذشته،  فاصله قیمت خودروهای کارکرده و صفر بیشتر شده است.
کارشناسان عنوان کردند که صحبت های محمدرضا فرزین،  رئیس کل 
بانک مرکزی که هفته گذشــته مطرح شد،  می تواند بازار خودرو را بشدت 
متحول کند. رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اجرای سیاســت تثبیت 
اقتصــادی و تلاش برای پیش بینی پذیر کردن و ایجاد تعادل و پایداری در 
بازار ارز، گفته بود که   تالار ارز اشخاص راه اندازی می شود. این گفته نشان 
می دهد که بازار ارز دیگر مانند گذشته نخواهد بود و حتی نرخ ارز به کمتر 

از ۵۸ هزار تومان خواهد رسید. 
همین خبر باعث شد که برخی از فعالان بازار از مردم بخواهند که برای 
خرید خودرو عجله نکنند چرا که هفته های آینده قیمت ها کاهش جدیدی 

را تجربه خواهند کرد.
تجربه ثابت کرده است زمانی که قیمت خودرو در بازار کاهشی می شود،  
برخی از خودروســازان و مونتاژکاران،  نافرمانی و شیطنت می کنند. بدین 
جهت برخی ها پیش بینی می کننــد که عرضه خودرو قطره چکانی خواهد 
شد و همچنین مردم شاهد تأخیر در تحویل خودروها و کاهش چشمگیر 

فروش کارخانه ای خواهند بود.
ســعید مؤتمنی، فعال بازار خودرو نیز درخصوص قیمت خودرو معتقد 
اســت: قیمت ها در بازار خودرو از اواخر هفته گذشته روند کاهشی به خود 
گرفته اســت و خودروهای نو، کارکــرده، وارداتی و مونتاژی ریزش قیمت 
داشته اند. اکثر خودروهایی که بیش از ۵۰۰ میلیون قیمت دارند، بین ۱۰ 
تا ۲۰ میلیون تومان افت قیمت داشــته اند و حتی قیمت خودرویی مانند 

پژوپارس ۲۰ تا ۴۰ میلیون تومان افت کرده است.
فعالان بازار خودرو نیز در گفت وگوهای خود اظهارداشتند که بازار خودرو 
در هفته ای که گذشت در رکود عمیقی فرو رفته بود و به نظر می رسد که 
طی هفته جاری  این رکود ادامه دار باشد. چرا که قیمت ارز هم کاهشی بوده 
و بازار خودرو قیمت محصولات وارداتی را کاهشی می بیند. برای خودروهایی 
مانند هیوندای کونا که در ابتدا با قیمت هایی فضایی همچون پنج میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون تومــان برای فروش قرار می گرفتند، اقبال چندانی صورت 
نگرفت و هم اکنون به نرخ سه میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان رسیده و باز هم 
تقاضای چندانی برای آنها وجود ندارد. بر این اساس آن دسته از افرادی که 
به طمع سود بالا، حواله خودروهای وارداتی را به قیمت های گزاف خریداری 

کردند، دچار ضررهای زیادی شدند.
به هر ترتیب وضعیت پیش آمده در بازار خودرو، نشان می دهد که این 

بازار دیگر برای سرمایه گذاری قابل اعتماد نیست.
برخی گزارش ها حکایت از آن دارد که خودروی کوییک S دنده ای طی 
دو هفته گذشــته 25 میلیون تومان ارزان تر شــده و به نرخ ۴۱۶ میلیون 
تومان رســیده است. شاهین G نیز افت قیمت ۳۴ میلیون تومانی داشته و 
با ۷۱۷ میلیون تومان خرید و فروش می شــود. پژو ۲۰۷i دنده ای نیز هفته 
گذشته ۲۳ میلیون تومان ارزان تر و به نرخ ۷۳۴ میلیون تومان معامله شده 
 اســت. ام وی ام X۳۳ کراس با ۳۵ میلیون تومان افت قیمت به یک میلیارد 

و ۴۵ میلیون تومان رسیده است.

ثبت اطلاعات در یک پنجره واحد

ظرفیت های معدنی استان ها نباید معطل بماند

در جلسه کمیسیون ملی صنف طلای کشور در مورد پنجره واحد ثبت اطلاعات در 
سامانه ها، رفع الزام ثبت موجودی اولیه طلا به جز واردات، صادرات و تولید طلای خام 

و رفع الزام ثبت آنی اطلاعات توافق شد.
 علی رضا شــاه میرزایی در جلسه کمیســیون ملی صنف طلای کشور با مسؤولان 
وزارت صمت در محل اتاق اصناف ایران، اظهار کرد: درخواست می کنیم اطلاع رسانی 
الزامات قانونی صنف طلا را به وزارت صمت بسپارند، چون مسائل نحوه ثبت در سامانه و 
مسائل صنفی بسیار تخصصی و ممکن است افراد دیگر در نحوه بیان دچار اشتباه شوند.

وی با اشــاره به توافقات انجام شده با ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: پیش تر 
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق اعلام کرد که ثبت موجودی برای همه رسته ها لازم 
است، اما اخیراً جلسه کمیسیون اصناف طلا با معاون ستاد مذکور برگزار و توافق شد که 
ثبت موجودی فقط در زمان ورود و خروج به / از کشور و تولید طلای خام شامل معدن 
و شمش انجام شود و مابقی رسته ها شامل طلافروشان، کارگاه های ساخت مصنوعات، 

آب شده فروش ها و کیفی ها نیاز به ثبت موجودی ندارند.
شاه میرزایی با بیان اینکه در حال اصلاح رویه ها و سامانه ها هستیم و از اجرای قوانین 
عقب نشینی نشده است، تصریح کرد: در اعتراضات اصناف طلا، هیچ مسأله غیرصنفی 
مشاهده نمی شود. مسائل اصناف طلا کاملًا فنی است و بارها تاکید کرده اند مشکلی با 
پرداخت مالیات و ثبت اطلاعات ندارند و در شــیوه اجرا مشــکلات و ابهاماتی دارند که 

به حق است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با اشــاره به اینکه ثبت اطلاعات در ســامانه 
مودیان مالیاتی از دی ماه شروع شده و سه ماه نیز برای اتصال دو سامانه مودیان و جامع 
تجارت در نظر گرفته شــده بود، گفت: نیاز به ثبت اطلاعات فوری در ســامانه مودیان 
نبوده، بنابراین همین آمار ۱۰ درصدی نیز آمار خوبی اســت.وی با اشاره به سو تفاهم 
درباره مالیات عایدی بر سرمایه، گفت: نه تنها اصناف طلا مشمول مالیات عایدی سرمایه 

نشــده اند، بلکه در مصوبه اخیر مجلس مقرر شــده اگر مردم نیز طلای خود را به واحد 
صنفی دارای مجوز و متصل به سامانه بفروشند، هر زمان و با هر قیمتی باشد از مالیات 
عایدی سرمایه معاف است.معاون وزیر صمت با بیان اینکه نیازی به ثبت آنی معاملات 
در سامانه نیست، در خصوص ثبت هم زمان معاملات در سامانه مودیان و سامانه جامع 
تجارت، گفت: با راه اندازی پنجره واحد به کمک نرم افزارهای نصب شده در واحدهای 
صنفی یا شرکت های معتمد سازمان امور مالیاتی و وزارت صمت، ثبت اطلاعات تنها در 
یک پنجره واحد و فقط یک بار انجام می شود. همچنین ارسال یک طرفه اطلاعات بین 
دو سامانه، با اصول اولیه فناوری اطلاعات در تضاد است و همواره اتصال سامانه ها دو طرفه 
است. واحدهای صنفی به این حرف ها توجه نکنند، چراکه گزینه های متعددی برای ثبت 

اطلاعات دارند و تا پایان روز فرصت دارند اطلاعات را ثبت کنند.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با تاکید بر اینکه در اجرای ضوابط تبعیضی بین 
اصناف وجود ندارد، گفت: با توجه به ویژگی های هر گروه کالا، دستورالعمل هر صنف با 
صنف دیگر تفاوت دارد و این به معنی تبعیض میان اصناف نیست. کما اینکه در ضوابط 

صنف طلا سختگیری های بیشتری نسبت به سایر اصناف شده بود.
گفتنی است در این جلسه در مورد پنجره واحد ثبت اطلاعات در سامانه ها، رفع الزام 
ثبت موجودی اولیه طلا به جز واردات، صادرات و تولید طلای خام و رفع الزام ثبت آنی 

اطلاعات توافق شد.

معاون امور معادن و فرآوری مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ظرفیت های 
معدنی نباید معطل بماند بلکه باید با حساســیت لازم در اســتان ها به این مســاله 

پرداخته شود.
رضا محتشمی پور در دیدار با جواد قناعت استاندار خراسان جنوبی افزود: به هیچ 
عنوان با معطل ماندن پروژه های معدنی مماشات نشود تا ظرفیت های بالقوه در این 

حوزه فعال باشد.
وی گفت: در صورت تعلل و با توجه به تورم، حجم منابعی که برای فعال شــدن 
معادن لازم اســت، افزایش می یابد و کار سخت می شود لذا به هیچ عنوان مماشات 
با معطلی در اجرای پروژه های معدنی جایز نیســت و باید این موضوع به درستی در 

شورای معادن مطالبه شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: خراسان جنوبی ظرفیت های بالایی 
در حوزه معادن دارد که باید از گذشــته  اقدامات چشمگیری برای آن انجام می شد، 

اکنون هم با تعیین تکلیف پروانه های معطل باید معادن به سرعت فعال شود.
وی گفت: فعال شدن معادن به افزایش حقوق دولتی در این بخش کمک کرده و 
عواید آن به استان برگشت داده می شود که در نهایت منجر به تکمیل زیرساخت ها 

می شود.
محتشــمی پور افزود: خراســان جنوبی از استان های همراه نظام است همچنین 
پذیرش و همراهی خوبی با توســعه صنعتی دارد زیرا علیرغم محرومیت اما سرعت 

جذب منابع در این استان خوب بوده است.
وی همراهی مســئولان خراسان جنوبی با سرمایه گذاران را خوب توصیف کرد و 
گفت: عملیات مطالعات پایه در بخش بزرگی از خراســان جنوبی تمام شــده و ورود 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی در چند سال اخیر به نتیجه رسیده لذا نشان می دهد 

که نقشه معدنی منطقه عوض شده است.

معاون امور معادن و فرآوری مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: مطالبات قانونی 
بخش معدن به خوبی درخواست نشده و محدودیت هایی ایجاد کرده است در حالی 
که طبق قانون در بخش زیرساخت معدن ۷۷ درصد منابع باید هزینه شود اما سال 
گذشته ۱۰ تا ۱۲ درصد توانستیم بودجه بگیریم که نصف این عدد تخصیص یافته است.

وی گفت: این مســاله چالش جدی برای بخش معدن ایجاد کرده است در حالی 
که ۱۵ درصد این منابع باید به استان اختصاص یابد اما همیشه ۲ تا سه درصد بوده 

و سال گذشته برای اولین بار به چهار درصد عملکرد رسید.
محتشمی پور بیان کرد: این رشد ناشی از پیگیری هایی بود که در نهایت سرفصل 

بودجه از وزارت صمت خارج شد و به خزانه استان ها رسید.
وی گفــت: البته قانون، پرداخت ۱۰۰ درصدی این مبلغ را تکلیف کرده و اکنون 
ایراد وارد است لذا اولین ضرر به معدن کار می رسد، مردم هم طلب کار و ناراضی هستند 
و مسئولان نیز در پاسخ دادن به مطالبات دچار چالش می شوند لذا وزارت کشور در 

فصل جداول بودجه باید به این موضوع ورود پیدا کند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه اکتشــافات انجام شده برای 
آینده خراسان جنوبی امیدآفرین است ادامه داد: این موضوع به افرایش حقوق دولتی 

معادن و بازگشت عواید آن به استان کمک خواهد کرد.
وی گفت: سیاست گذاری برای هدایت منابع موجود ضروری است که مساله درون 
استانی بوده و باید بر اساس اولویت بندی پروژه ها دنبال شود و در جذب و ماندگاری 

سرمایه گذار هم تاثیرگذار خواهد بود.
محتشــمی پور افزود: برای سرمایه گذاری شــرکت های دولتی در حوزه  معدنی 
کشور اولویت با خراسان جنوبی بوده که گام اول آن اکتشافات است و در مرحله بعد 
واحدهای فرآوری باید راه اندازی شود.وی بیان کرد: قول عمل نشدنی به سرمایه گذاران 
نباید داد چون این موضوع و خلف وعده ها در سرمایه گذاری بعدی تاثیر منفی دارد.

معاون امور معادن و فرآوری مواد وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از سرمایه 
گذاران بزرگ کشــور به خراســان جنوبی معرفی شده که امید است زمینه جذب و 

ماندگاری این شرکت فراهم شود.
وی با اشاره به لزوم فعال کردن برخی پروانه های معدنی ادامه داد: اولویت بندی 
در این زمینه حائز اهمیت اســت و باید از اختیارات اســتانی در این حوزه بیشترین 

بهره برداری را انجام داد.
محتشــمی پور عنوان کرد: مناطق معدنی توســط ایمیدرو در خراسان جنوبی 
شناســایی شده و بر اســاس ظرفیت های موجود، پروانه باید صادر شود تا با سرعت 

بتوان کار بهره برداری را انجام داد.
همایش معاونان امور معادن و صنایع معدنی ادارات کل صمت استان ها با محوریت 
احیــای معادن کوچک مقیاس نیز با حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در 

طبس برگزار شد.

    برخی گزارش ها 
حکایت از آن دارد 
که نمایشگاه داران 
به خصوص آنهایی 

که دلال گونه فعالیت 
می کنند،  از فروش 

خودرو دست کشیدند 
و در حال لحظه شماری 
برای افزایش قیمت ارز 

هستند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/02/30
شماره : 1639

 ایران خودرو، هایما را گران کرد
شرکت ایران خودرو قیمت محصولات خانواده هایما را بین ۸۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان گران کرد.

مدیرعامل ایران خودرو با ارسال نامه ای به رئیس اداره نظارت بر ناشران گروه صنعتی و معدنی سازمان بورس و اوراق بهادار قیمت محصولات خانواده هایما را افزایش داد.در این نامه آمده است: با عنایت به اخذ مجوز از مراجع ذیربط قیمت های فروش جدید شرکت 
ایران خودرو بابت خانواده محصولات هایما اعلام شد.براساس این ابلاغیه قیمت هایما S۷ به میزان ۹۲۰.۷۸۸.۷۵۵ ریال افزایش یافته و از ۸.۷۵۲.۰۹۱.۶۵۴ ریال به ۹.۶۷۲.۸۸۰.۴۰۹ ریال افزایش یافته است. همچنین قیمت هایما S۵ با افزایش ۱.۰۰۹.۵۱۸.۳۹۷ 

ریالی از ۸.۴۹۰.۷۵۰.۹۱۵ ریال به ۹.۵۰۰.۲۶۹.۳۱۲ ریال رسیده است.قیمت هایما S۸ نیز ۸۴۸.۶۳۱.۷۴۳ ریال افزایش یافته و از ۱۰.۶۹۳.۱۷۸.۹۶۵ ریال به ۱۱.۵۴۱.۸۱۰.۷۰۸ ریال رسیده است.
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تامین۸۰درصدمنابعمالیساختنیروگاهها

ابوالفضل حمیدی   |     بررسی وضعیت مالیات مقطوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم ۱۴۰۲ نشان می دهد که ۸۸.۲ 
درصد از مودیان مالیات بخش اصناف و مشاغل کمتر از ۲۰ میلیون تومان و ۱۱.۸ درصد مودیان این بخش، مالیاتی بین ۲۵ تا ۳۰ 

میلیون تومان پرداخت می کنند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیرعلومگفت:پیشنهادمیشوددانشگاههابراساسسرعتودقتجذباعضایهیاتعلمیرتبهبندیشوند.عملکرددانشگاههادرجذباعضایهیاتعلمیدررتبهبندیلحاظمیشود.
نشستسراسریدبیرانجذباعضایهیأتعلمیدانشگاههاومؤسساتآموزشیوپژوهشیکشورامروزشنبه۲۹اردیبهشتماه۱۴۰۳باحضوروزیرعلوم،تحقیقاتوفناوریوبهمیزبانی
دانشگاهعلامهطباطبائیبرگزارشد.محمدعلیزلفیگلدرایننشستعنوانکرد:امیدوارمکهنتیجهاینهماندیشیبگونهایباشدکهسرعتودقتجذباعضایهیأتعلمیدردانشگاههاراارتقا
دهد.هرکجاهمفکری،همکاریوهمافزاییباشد،خروجیآنتصمیماتعاقلانهتروعالمانهترخواهدبود.ویافزود:برایگرفتنتصمیماتدرستبایدباافرادارتباطدرستونزدیکبرقرارکرد.اگر
مابخواهیمبدونتوجهبهمعضلاتومشکلاتدانشگاههاتصمیماتیبگیریم،اشکالاتیپیشمیآیدکهسرعتودقتراکاهشمیدهد.وقتیتصمیماتمابرمبنایواقعیاتمیدانیباشدحتماًمؤثرتر
خواهدبود.وزیرعلومخطاببهرئیسمرکزجذبوزارتعلومگفت:پیشنهادمیشوددانشگاههابراساسسرعتودقتجذباعضایهیأتعلمیرتبهبندیشوندوگزارشیبرایناساستنظیمشود

تابتوانیمطبقگزارشازحقوحقوقافراددفاعکنیموهرکجاهمدرراستایحقوحقوقمردم،نیازبهتشویقوبازنگریوجودداشتهباشد،اینکارراانجامدهیم.

سرعت در جذب 
اعضای هیات علمی 
رتبه دانشگاه ها را تغییر 
می دهد

 ۸.۷ میلیــارد دلار ارز بــرای واردات 
تامین شد

سخنگویمرکزمبادلهارزوطلایایراناعلام
کرد:ازابتدایفروردینماهتا۲۸اردیبهشتماه
امســال،۸میلیاردو۷۴۳میلیوندلارارزبرای
وارداتکالاهایاساســی،دارو،کالاهایتجاری
وبازرگانــی،وارداتدرمقابلصادراتوخدمات

تامینشدهاست.
بهگزارشازبانکمرکزی،اصغربالسینیاظهار
داشت:برایکالاهایاساســی۲میلیاردو۳۶۲
میلیوندلار،برایکالاهایتجاریوبازرگانیمبلغ
۴میلیاردو۶۸۳میلیوندلاروبرایخدمات۱۹۹
میلیوندلاروبرایوارداتدرمقابلصادراتیک
میلیاردو۴۹۹میلیوندلارتامینارزصورتگرفت.
ویافزود:برایوارداتکالایاساسیکشاورزی
شاملگندم،دانههایروغنیونهادههایدامی۲
میلیــاردو۳۶میلیوندلار،برایدارو،مواداولیه
داروییوتجهیزاتپزشکی۳۲۶میلیوندلارودر
مجموع۲میلیاردو۳۶۲میلیوندلاربرایکالای
اساســیوداروارزبانرخ۲۸۵۰۰تومانباهدف
حمایتازمصرفکنندگانودسترسیاقشارجامعه
بهکالاهایضروریباقیمتارزانترپرداختشد.
ســخنگویمرکزمبادلهارزوطــلایایران
افــزود:تامینارزنیماییبــرای»صنایعحملو
نقلوخودرو«معادل۷۶۴میلیوندلار،»صنایع
تجهیزاتبرقوالکترونیک«معادل۵۸۴میلیون
دلار،»صنایعمعدنی«معادل۳۸۰میلیوندلار،
»ماشــینآلاتوتجهیزاتتولید«معادل۳۲۸
میلیوندلارو»منسوجاتوپوشاک«معادل۲۷۱
میلیوندلارصورتگرفتهاســت.اینگروههای
صنایعهمچنینبهترتیب۲۱۵،۳۰۹،۸۷،۳۹۸
و۱۳میلیوندلارارزتوافقییاوارداتدرمقابل
صادراتتاپایانروزبیستوهشتماردیبهشتماه
سالجاریدریافتکردهاند.بالسینیبابیاناینکه
نرختامینارزدرسامانهنیما۴۱هزارتومانودر
سرفصلوارداتدرمقابلصادراتنرخبهصورت
توافقیاست،بیانکرد:۲میلیاردو۳۵۶میلیون
دلارارزنیماییو۴۷۷میلیوندلارارزوارداتدر
مقابلصادراتبهسایرصنایعاختصاصدادهشده
است.براساساینگزارشدرروز۲۹اردیبهشت
ماه۱۴۰۳درتالاراسکناسارزمرکزمبادلهایران،
دلاربانرخ۴۴هزارو۸۶۸تومان،یوروبانرخ۴۸
هزارو۷۶۴تومانودرهمبانرخ۱۲هزارو۲۱۷
تومــانموردمبادلهقرارگرفت.بههمینترتیب
تالارحوالهارز،شاهدمبادلهدلاربانرخ۴۱هزارو
۸۹۴تومان،یوروبانرخ۴۵هزارو۵۳۲تومانو

درهمبانرخ۱۱هزارو۴۰۷تومانبود.

مشاغل ۳۶درصد کمتر از کارمندان و 
کارگران مالیات پرداخت می کنند

بررســیوضعیتدرآمدهایمالیاتدرسال
گذشتهنشانمیدهدکهمشاغل۵۱هزارمیلیارد
تومــانوکارمندانوکارگــران۸۰هزارمیلیارد
تومانمالیاتپرداخــتکردند؛یعنیکارمندان
وکارگرانبیشاز۳۶درصدبیشــترازمشاغل
مالیاتدادهاند،درحالیکهدرآمدوکسبسود

مشاغلبیشتراست.
طبقتحلیلدرآمدهایمالیاتیدرسال۱۴۰۲،
سهممالیاتمشاغل۶درصدازکلایندرآمدها
است،بهطوریکهمشاغلدرسالگذشتهحدود
۵۱هزارمیلیاردتومانمالیاتپرداختکردند،در
حالیکهسهممالیاتکارکنانبخشخصوصیو
عمومی۱۰درصدازکلدرآمدهایمالیاتیاست؛
یعنیکارمندانوکارگران۱۰درصددرآمدهای
مالیاتیسالگذشتهپرداختکردهاندکهحدود

۸۰هزارمیلیاردتوماناست.
کارمنــدانوکارگرانپیــشازآنکهحقوق
دریافتکنندمالیاتازحقوقآنهاکسرشدهوبعد
حقوقپرداختمیشود،یعنیبدونهیچوقفهو
فرصتیمالیاتازاینقشردریافتمیشود،این
درحالیاستنظاممالیاتیاینفرصترابهمشاغل
واصنافدادهاستتاحداقلباتاخیریکسالو

نیمیمالیاتپرداختکنند.
اختصاصمهلتبهمشاغلباعثشدهتاباتوجه
بهتورم،مالیاتیکهپرداختمیکنند،نسبتبه

کلدرآمدآنهاناچیزباشد.
تاکیددولتســیزدهمدرنظاممالیاتیتکیه
برهوشمندســازینظاممالیاتیوتقویتمالیات
ستانیعادلانهاســتتارشددرآمدهایمالیاتی
براســاساطلاعاتشفاف،دقیقوبدونفشاربر
مؤدیانازطریقشناساییمؤدیانجدیدومقابله
بافرارمالیاتیصورتگیرد.طبقگزارشسازمان
امورمالیاتیکشور،درسال۱۴۰۲بالغبر۸۰۵هزار
و۹۲۲میلیاردتوماندرآمدمالیاتیوصولشده
کهنسبتبهمدتمشابهسالقبل)حدود۴۷۲
هزارمیلیاردتومان(رشــد۷۱درصدیونسبت
بهبودجهمصوبتحقق۱۰۸درصدیرانشــان
میدهد.بررســیبخشهایمختلفاینگزارش
نشانمیدهدازمجموعدرآمدهایمالیاتیسال
گذشته،بیشاز۴۸۴هزارمیلیاردتومان)معادل
۶۰درصد(ازمحلمالیاتهایمســتقیمشامل
مالیاتبراشــخاصحقوقیبا۳۱۳هزارمیلیارد
تومان،مالیاتبــردرآمدهابا۱۴۲هزارمیلیارد
تومانومالیاتبرثروتبا۲۸هزارمیلیاردتومان
اســت.همچنیندرســال۱۴۰۲،بیشاز۳۲۱
هزارمیلیاردتومــان)معادل۴۰درصد(ازمحل
مالیاتبرکالاهاوخدماتوصولشدهکهنسبت
بهمدتمشابهسالگذشتهرشد۸۱درصدیو
نســبتبهبودجهمصوبتحقق۱۰۶درصدیرا

نشانمیدهد.

امضای سند همکاری، 
شرایط برای تأمین مالی 
و پرداخت تسهیلات به 

سرمایه گذاران فراهم 
شد تا ۸۰ درصد این 
سرمایه گذاری ها از 

طریق صندوق توسعه 
ملی پرداخت شود و 

سرمایه گذاران می توانند 
با معرفی وزارت نیرو بدون 

دغدغه تسهیلات مورد 
نیاز را دریافت کنند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/02/30
شماره : 1639

وزیرنیروگفت:باامضایسندهمکاریوزارتنیرووصندوقتوسعهملیشرایطبرایتامینمالیفراهمشدهوتا۸۰درصداین
سرمایهگذاریهاازطریقصندوقتوسعهملیاختصاصمییابد.

علیاکبرمحرابیانبهامضایتفاهمنامهباصندوقتوسعهملیایراندرهفتهگذشتهاشارهوبیانکرد:نیروگاههایجدیددردو
قالبدرحالســرمایهگذاریهســتند؛نیروگاههاییوجوددارندکهبرقتولیدیخودرابهصنایععرضهمیکنندودرقالبماده۴

قانونرفعموانعتولیدازصنعتبرقجایمیگیرند.
دراینخصوصبرایبیشاز۱۵هزارمگاواتنیروگاهقراردادمنعقدشدهاست،حدود۷هزارمگاواتدرحالاجرااستوبیش

از۱۰۰۰مگاواتتاکنونسنکرونشدهوباقیبهترتیبواردشبکهمیشود.
ویتصریحکرد:درطراحیگروهدومتلاششــدهتاســرمایهگذارانبتوانندنیروگاهاحداثکنندودرچارچوببازاربانرخهای

جذاب،برقتولیدیخودرابهمرحلهفروشبرسانند.
وزیرنیروخاطرنشانکرد:طیروزهایاخیرتفاهمنامهوسندیبهامضارسیدکهبهموجبآنصندوقتوسعهملی۷.۵میلیارد
دلارتســهیلاترابرایاحداثنیروگاههااختصاصمیدهدوپیشبینیاحداث۱۵هزارمگاواتظرفیتنیروگاهیصورتگرفته

است.محرابیانادامهداد:باامضایسندهمکاری،شرایطبرایتأمینمالیوپرداختتسهیلات
بهســرمایهگذارانفراهمشــدتا۸۰درصداینسرمایهگذاریهاازطریقصندوقتوسعهملی
پرداختشودوسرمایهگذارانمیتوانندبامعرفیوزارتنیروبدوندغدغهتسهیلاتموردنیاز

رادریافتکنند.
ویابــرازامیــدواریکرد:بامجموعهایناقداماتبهمرورناترازیهارفعشــدهوعرضهو
تقاضایبرقبهثباتمناســببرسد.محرابیاندربارهاعلامفراخوانبرایسرمایهگذاران،اظهار
کرد:دربخشصنایعاینفراخواناعلامشــدهاســت.نیروگاههاقراردادهاییراباوزارتنیرو
منعقدکردندوبیشاز۶۰۰۰مگاواتنیروگاهدرعملیاتاجراییهستندوبخشینیزتکمیل

وواردشبکهشدهاست.
وزیرنیرودراینزمینهتصریحکرد:درگروهدومکهتأمینبرقبخشخانگیبالاترازالگو
یابخشتجاریواداریراانجاممیدهندبهزودیفراخوانیاعلاممیشــودوســرمایهگذاران
درچارچوباینفراخوانهاحضورمییابند.طبقمقرراتیکهحاکماستبایدسرمایهگذاران
صلاحیتهایلازمراداشتهباشندوباتعییننهاییآنانبهبانکهایعاملوصندوقتوسعه

ملیبرایدریافتتسهیلاتمعرفیمیشوند.

  فراهم شدن امکان خرید برق برای همه مصرف کنندگان از طریق بورس
وزیرنیروبااشارهبهپیشبرداقداماتبنیادیندروزارتنیروبرایرفعناترازیبرقکشوربه
ویژهدرزمانپیکمصرفبرق،گفت:خوشبختانهطیسالهایاخیربااصلاحقانونومقررات
وحمایتبســیارخوبدولتســیزدهمومجلسشورایاسلامیدرمسیریقرارگرفتیمکه

بتوانیمسرمایهگذاریهایاینحوزهراافزایشدهیم.
وزیــرنیرومهمتریناقدامدراینخصوصرااقتصــادیکردنخریدبرقنیروگاههاعنوان
کردوافزود:درگذشتهبعضا۳ًتا۴سالمطالباتنیروگاهدارانپرداختنمیشد؛بااصلاحاتی
کهصورتگرفتازابتدایاردیبهشــتامسال،برقنیروگاههاازطریقبورسبهصورتنقدی

خریداریمیشود.
ویبابیاناینکهاغلبنیروگاههادربازارسرمایهحاضرشدهاند،اظهارکرد:بخشیازخریداران

راشرکتهایتوزیعبرقوبخشیرانیزصنایعبخشخصوصیتشکیلمیدهد.
محرابیانیادآورشــد:براســاسجدیدترینگزارشکهامروزارسالشد،میزانخریدبرق
بخشخصوصیازمیزانخریدبرقتوسطشرکتهایتوزیعبرقکشوردربازاربورسانرژی
پیشیگرفتهاست؛بهعبارتدیگراکنونفعالانبازاربورسکشوردربخشبرقراشرکتهای

توزیعومصرفکنندگانبالاییکمگاواتتشکیلمیدهد.

  قوانین جدید، سرمایه گذاری در صنعت نیروگاهی را توجیه پذیر کرده است
ویازوضعمقرراتیبرایفراهمشدنامکانخریدبرقبرایهمهمصرفکنندگانازطریق
بورسکشــورخبردادوگفت:درحالحاضراغلبنیروگاههایکشوربرقتولیدیخودرادر
بازارسرمایهعرضهمیکنند.ازهمهنیروگاهدارهادعوتمیکنمبرقتولیدیخودرادربورس
عرضــهکنندتابتوانندمطالباتخودرابهصــورتنقدیدریافتکنندوخریدوفروشبرق

کاملًااقتصادیشود.
وزیرنیروجذابکردنســرمایهگذاریدرنیروگاههایکشــورراگامدومدررفعناترازی
برقکشوربرشمردوافزود:وضعمقرراتوقوانیندرحالحاضرسرمایهگذاریدرنیروگاهرا
باتوجیهاقتصادیهمراهکردهاســت؛البتهگروهیازنیروگاههاکهعمدتاًنیروگاههایدولتی
هستند،همچنانبانرخهاییارانهایمصارفتاسطحالگویخانگی،کشاورزیوحتیمصارفی
کهبهموجبقانونیارانهایشدهاند)افرادوخانوارهایتحتپوششکمیتهامدادامامخمینی
)ره(،بهزیستیو..(راتأمینونیروگاههایخصوصیدرچارچوبمقرراتبورساقدامبهفروش

برقتولیدیخودمیکنند.

تولید ۱۵ میلیون تن سنگ ساختمانی در کشور
رئیسانجمنسنگایرانگفت:سالانهحدود۸تا۱۵میلیون
تنتولیدســنگساختمانیداریمکه۹۰درصدآنتامیننیاز

داخلیاست.
بهرامشــکوریدرنشســتخبریبرگزاریچهاردهمین
نمایشگاهسنگهایساختمانیتهراناظهارداشت:هدفگذاری
ماافزایشتولیدســنگدرکشوراستباتاکیدبرظرفیتهاو

افزایشبازارهایصادراتیاست.
ویافزود:درحوزهســنگفقــط۷درصدصادراتصورت
گرفتهاستکهحدود۱۷۴میلیوندلاربودهاستکهاینآمار

خیلیکماست.رئیسانجمنسنگایرانبابیاناینکهنگاهمادرصنعتسنگهمیشهبهتامیننیازداخلکشوربودهاست
گفت:اینامرنشاتگرفتهازتحریمهاوعدمارتباطباکشورهایدیگردرگذشتهبود،ایندرحالیاستکهاکنونارتباطبا

کشورهایهمسایهفراهمشدهاستبایدازاینظرفیتهابهرهبرد.
شــکوریتاکیدکرد:اگرنگاهمابهصادراتنباشــدمحکومبهفناهســتیمازاینروبایدبهصادراتسنگبهکشورهای
همســایهومنطقهتوجهویژهایداشــتهایباشیم.رئیسانجمنسنگایرانعنوانکرد:برایارزاوریدرصنعتسنگباید
بانوســازیماشینآلات،افزایشتولیدمیتوانیمبهسهمصادراتپنجمیلیارددلاریبرسیم.محمدهادیمطیعمقدمدبیر
برگزارینمایشــگاهســنگدرادامهایننشستاظهارداشت:۱۳۰شرکتازصنفسنگدرسهسالنبهمتراژ۱۰هزارمتر
مربعازفراوریتاعرضهدرایننمایشگاهحضوردارند.ویافزود:۱۰شرکتازکشورچینو۱۳شرکتخارجیبهنمایندگی
ازایتالیا،هندوسایرکشورهادرایندورهازنمایشگاهحضوردارند.مطیعمقدمبااشارهبهاینکهامسالدومیندورهنمایشگاه
صنعتساختمانیبرگزارمیشودگفت:نیازمندحمایتدولتدراینعرصههستیماینصنعتدارایارزاوریوسودبالابرای

وضعیتاقتصادیاست.ویعنوانکرد:امسالشرکتهایجدیدباتوانمندیهایبالادرایندورهنمایشگاهحضوردارند.
عباستقدسینژادمدیرعاملنمایشگاهشهرآفتاب،درادامهایننشستبیانداشت:برگزارینمایشگاهیکسیاستبرای
صادراتاست.ویادامهداد:شهرآفتابآمادهایجادنمایشگاههایدایمیداریمدرهمینراستااولیننمایشگاهدایمیدرحوزه

تجهیزاتپزشکیبرگزارشدضمناینکهقابلیتتوسعهدرمجموعههایمختلفداریم.
مدیرعاملنمایشــگاهشهرآفتاب،تاکیدکرد:برگزارینمایشگاهدایمیسنگکمکبهحوزهصنعتدربحثسنگهای
ساختمانیمیکند.زیبایزدانیدبیرانجمنسنگایراندرادامهایننشستعنوانکرد:سنداستراتژیکصنعتسنگتهیه
میشــودازفعالاناقتصادیدرخواســتمیکنیمبرایکمکبهاینصنعتنقطهنظراتخودرااعلامکنندتاشاهدارتقای
صنعتسنگباشیم.ویادامهداد:یکیازمبادیمهمدربازاریابیوصادراتبرگزارینمایشگاههاست.چراکهماهیتسنگ
هایساختمانینیازبهدیدهشدنولمسکردندارندضمناینکهتهرانبهواسطهدردستداشتنبازارسنگفراوریشده
نقشمهمیدراقتصاددارد.ویبااشارهبهتوسعهصادراتیسنگساختمانگفت:درراستایحمایتازصنعتسنگچهار
کمیسیونتخصصیتشکیلمیشودکه۲۸نفربرایاینکمیسیونهااعلامآمادگیکردندکهانتخاباتصورتمیگیرد.

ویعنوانکرد:میزصادراتکشــورایجادشــدهاستکهمصوبههایآنقابلپیگیریدروزارتصنعت،معدنوتجارت
استهمچنینبحثهایآموزشیوتوسعهایدرحوزهفراوریوبهروزرسانیماشینآلاتاستخراجوفراوریسنگهای

معدنپیگیریمیشود.

نمایندهاسبقایراندراوپکبااشارهبهسیاستهوشمندانه
دولتســیزدهمدرحوزهانرژی،گفت:درایندولتباتکیهبر
توانداخلتوانستیمبهبازارهایجدیدیدرحوزهپالایشگاههای
فراســرزمینیدســتپیداکنیمکهنتیجهآنتوسعهبازارهای
تضمینیدرحوزهتجارتانرژیوافزایشارزآوریبرایکشــور

است.
محمدعلیخطیبی،بااشــارهبهدیپلماسیانرژیدردولت
ســیزدهم،اظهارداشت:توسعهروابطباکشورهایهمسایهدر
حوزهانرژیمثبتارزیابیمیشــود.درهمینراستا،گسترش

تعاملاتباکشورهایمختلفازجملهعراقراشاهدهستیمکهاقداممناسبیاست.
ویادامهداد:ازگذشــتهدرزمینهانرژیباعراقتعاملداشــتهایم؛اخیراًمشکلیمبنیبراینکهبغدادنمیتوانستبهدلیل
تحریمهابهایگازخودراپرداختکند،پیشآمدهبودکهبرایحلاینمشکلازروشتهاتراستفادهکردیم؛بهاینترتیب،

درمقابلگازیکهبهعراقتحویلمیدهیم،نفتکورهدریافتمیکنیمکهقابلیتفروشداردوتحتتحریمنیست.
اینکارشناسانرژیتوضیحداد:تمدیدقراردادگازیباعراقنیزدردستورکارقرارگرفتکهاقدامدرستیبود.تمدیداین

قراردادمیتواندبهتوسعهروابطتهران-بغدادکمککند.
خطیبیگفت:افزایشتعاملاتباعراقمیتوانددرتقویتجایگاهسیاسیدوکشوردرمنطقهوارتقایروابطتجاریآنها

موثرباشد.تمدیداینقراردادنشانمیدهدکهطرفینخواستارتوسعهروابطهستند.
ویادامهداد:تمدیدقراردادگازیبینایرانوعراقنشــانهمثبتیازعلاقهدوکشــوربهتوسعهروابطدرحوزهانرژیاست

کهاینروابطمیتواندبیشازاینگسترشیابد.
نمایندهاسبقایراندراوپکخاطرنشانکرد:وزارتنفتپروژههایزیادیداردکهشرکتهایدانشبنیانمیتوانندآنها
راانجامدهند.درهمینراستا،شاهدهستیمکهسیاستاستفادهحداکثریازتوانداخلیودانشبنیانیدردستورکارقرار

گرفتهاست.
خطیبیگفت:درگذشــتهصنعتنفتبســیاریازنیازهایشراازخارجتأمینمیکردووارداتگســتردهایداشت.پس
ازتشــدیدتحریمهاکهدسترســیمابهاقلامراهبردیصنایعنفتوگازمحدودشــد،دولتسیزدهمبهسمتتکیهبرتوان
داخلرفتوهمینتوجهبهدانشبنیانهاسببشدکهمابتوانیمدربازارهایتضمینشدهجدیدیدرحوزهپالایشگاههای
فراسرزمینیدستپیداکنیموبهسببسیاستهوشمندانهدولتسیزدهمبهتوسعهبازارهایتضمینیدرحوزهتجارتانرژی

وافزایشارزآوریکشوررسیدیم.
ویادامهداد:بومیسازیاقلامراهبردیموردنیازدرصنایعنفتوگازکشوربهرفعنیازهایاینصنایعکمککرد.وزارت
نفتبایدبتواندپروژههایجدیدتعریفکندودرسطحبینالمللیحضورداشتهباشدوبهتولیدوفروشنفتوگازمبادرت
کند.برایدستیابیبهاینهدفنیازاستکهاستفادهازظرفیتدانشبنیانیکشوررادردستورکارداشتهباشدوتوسعهدهد.
دســتاوردهای ز ا اســتفاده  کــرد: تأکیــد یــان پا در نــرژی ا و نفــت حــوزه کارشــناس یــن ا
دانشبنیانیدرصنایعنفتوگازبهدرســتیدردســتورکارقرارگرفتهاست.دانشبنیانهامیتواننددرکاهشوابستگیما

بهخارجازکشورموثرباشند.

توسعه بازارهای حوزه انرژی با دیپلماسی هوشمندانه دولت 

تقویت دیپلماسی آب کشور در سال های اخیر
رئیسانجمندیپلماسیآبایرانبابیاناینکهاحداثسدقیزقلعهسیباهمکاری
دوکشورایرانوجمهوریآذربایجانبررویرودخانههایبینالمللیازتوانمندیهای
منحصربهفردایرانخبرمیدهد،گفت:دیپلماسیآبکشوردرسالهایاخیرتقویت

شدهاست.
بهگزارشازوزارتنیرو،محمدرضاشــهبازبگیان«ادامهداد:احداثســد،برروی
رودخانههایبینالمللیباهمکاریکشورهاموضوعخیلیجدیدینیستومدلهای
مختلفیازایننوعهمکاریبستهبهنوعسرمایهگذاری،فیزیوگرافیرودخانهبینالمللی
وآرایشتقاطعمرزهایهیدرولوژیکیوسیاسیدردنیاوجوددارد،امابهجراتمیتوان
گفتکهساختسدباهمکاریکشورهایهمسایهبررویرودخانههایبینالمللیکه
مرزدوکشورهمسایهراتشکیلمیدهند؛مانندسددوستی،سدارس،سدخداآفرینو

اخیراًسدقیزقلعهسیازتوانمندیهایمنحصربفردایرانمحسوبمیشود.
ویافزود:اینمدلازپروژههایهمکاریشاملپیچیدگیهایفنی،سیاسی،اجتماعی،
محیطزیستی،مالی،امنیتیوبینالمللیفراوانیبودهکهممکناستدرنگاهاولدرک
نشوندوتنهابهعنوانیکپروژهنرمالسدسازیبهنظربرسند،امااگربهصورتعمیق
بهاینپروژههانگاهکنیممهارتهایظریفومهمیرادرلابهلایمراحلوزمانهای
مختلفاجرایپروژهدرکخواهیمکرد.رئیسانجمندیپلماسیآبایرانخاطرنشان

کرد:هرچنددرکوتاهمدتنمیتوانقضاوتدقیقیدرموردعملکرداینپروژهداشت؛
ولیدرصورتتأمینپایداروبلندمدتحقابهایرانطیاجرایاینپروژه،مسلماًیک
موفقیتعالیدرســطحملیمحسوبمیشودوبایدتمهیداتاساسیبرایتقویتو
پایداریآنوهمچنینیکبرنامهریزیمؤثردرجهتثبتوترویجخردتخصصیکسب
شدهازآنبرایاستفادهدرآیندهدرنظرگرفتهشود.ویهمچنینبهتأثیراینپروژهدر

روابطومناسباتدوکشورایرانوآذربایجاناشارهکردوگفت:معمولاًهمهپروژههای
مشترکسدسازیتوسطکشورهایهمسایهدرحوضههایآبریزبینالمللیدرکوتاهمدت
موجبتقویتروابطبینکشورهاشدهوانگیزهبرایهمکاریهایسیاسیوبینالمللی
آتیراافزایشمیدهد.شهبازبگیانگفت:مواردیهموجوددارندکههمکاریاولیهدر
کوتاهمدتبهیکتنشدربلندمدتتبدیلشدهاند،برایناساسبرنامهریزیولزومتمرکز
بردرسآموختههایپروژههایمشابهبرایحفظپایداریدرهمکاریبیندوکشوربسیار
ضروریهستند.عضوهیاتعلمیدانشگاهتربیتمدرسافزود:تجربهایراندرپروژههای
مشــابهباوجودفرازونشــیبهایفراوان،درکلحاکیازحفظسطحنرمالیازروابط

بینکشورهایهمسایهدرپروژههایمشابهدرعینتأمینمنابعآبخودبودهاست.
ویادامهداد:مسلماًپروژهقیزقلعهسیدرکوتاهمدتانگیزههمکاریبیندوکشور

همسایهافزایشدادهوبردبینالمللیخوبیرابهدنبالخواهدداشت.
ویخاطرنشانکرد:تعهدایرانبهتفاهمنامههایمنعقدهدرحوزهآبهایبینالمللی
کهمعمولاًدرخیلیازمواردمشابهتوسطکشورهاجدیگرفتهنمیشوندوتنهابهعنوان
یکعملنمایشیمحسوبمیشوند،درخصوصاینپروژهکهازسال۱۳۶۸تفاهمنامه
آنبیندوکشورایرانوآذربایجانعقدشدهاست،نشانازسابقهخوبکشوردراحترام

بهتفاهمنامههادرهرزماندارد.
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کشاورزی 

مردمی شدن فرهنگ در 
اولویت کار وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی می باشد 

عبدالرحیم افروغ در آیین اختتامیه ششمین جشنواره روستایی عشایری آسمان دهشتم گفت: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی موضوع مردمی شدن فرهنگ را در اولویت کاری خود دارد و 
ما به عنوان مدیران استانی مکلف هستیم این راه را ادامه دهیم.  

به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاداسلامی استان بوشهر، افروغ افزود: اینکه هنرمندان از سراسر کشور در این جشنواره شرکت کردن و مردم درب منازل خود را به روی 
آنها باز کردند در واقع تداعی گر اربعین هست .

وی ادامه داد: تک تک این انوار الهی ومطهر وقتی علمشان جایی برپا شد دل مردم عزیز اهل بیت را به نرمی و نرمخویی وا می دارد و موجب همراهی و میزبانی آنان از هنرمندان رضوی 
می گردد.مدیر کل فرهنگ و ارشاداســلامی اســتان بوشــهر ادامه داد: از مردم عزیز و همیشــه درصحنه و مسئولان روستا که با حضور خود شکوه و عظمت را حول محور امام رضا)ع( ایجاد 

کردند تشکر می کنم.  

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/02/30
شماره : 1639

ناوگان راهداری کرمانشاه نوسازی می شود

فاز چهارم بوستان بزرگ فدک آغاز شد

سومین آیین روز جهانی زنبور عسل ۳۱ اردیبهشت برگزار می شود

کرمانشــاه مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه از نوسازی 
ناوگان و ماشــین آلات راهداری کرمانشــاه با تخصیص ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبارات 

ملی و استانی خبر داد. 
ســید شــهرام کهریزی اظهار کرد: با رایزنی ها و پیگیری های صورت گرفته که 
طی هفته گذشــته با وزیر راه و شهرســازی و رییس سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای کشور داشتیم، مقرر شد در صورتی که استان ۲۰۰ میلیارد تومان برای امر 
بازسازی ناوگان ماشین آلات راهداری اختصاص دهد، وزراتخانه هم دو برابر این مبلغ 
یعنی ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار در اختیار استان قرار خواهد داد. وی با بیان اینکه در 
نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان و با حمایت استاندار کرمانشاه مبلغ ۲۰۰ 
میلیارد تومان برای نوســازی ناوگان ماشــین آلات اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشاه تصویب شد، افزود: در مجموع با ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار، 
امســال بخش قابل توجهی از ماشین آلات اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

کرمانشاه نوسازی می شود.

کهریزی با اشاره به اینکه  مجموعه راهداری و حمل و نقل جاده ای استان تعداد 
۴۸۱ دستگاه ماشین آلات سنگین، نیمه سنگین و سبک دارد، خاطرنشان کرد: میانگین 
عمر این ماشین آلات ۳۵ سال است و  بخش قابل توجهی از این ماشین آلات دچار 
فرسودگی شده اند و در دست تعمیر و یا زمین گیر هستند. وی ادامه داد: متاسفانه به 

دلیل تحریم های ظالمانه و شرایط اقتصادی موجود کشور، طی سال های اخیر نوسازی 
این ناوگان برای استان امکان پذیر نبوده و در شرایط فعلی با مشکلات جدی مواجه 
هستیم. وی اظهار کرد: با توجه این شرایط و در حالی که در زمستان سال گذشته در 
منطقه اورامانات و شمال استان شاهد بارش سنگین و کم نظیر برف بودیم، با کمک 
همین ماشــین آلات فرسوده فعلی و با تلاش جهادی پرسنل تلاشگر راهداری اجازه 

ندادیم مشکل خاصی برای مردم عزیزمان پیش بیاید.
به نقل از روابط عمومی راهداری، کهریزی با بیان اینکه نوســازی ماشــین آلات 
راهداری در واقع تقویت شــورای مدیریت بحران اســتان در حــوادث غیرمترقبه و 
بحــران ها اســت، گفت: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان نقشــی 
محوری و بســیار مهمــی در مواقع اضطــراری مانند حــوادث غیرمترقبه و بحران 
 هــای احتمالــی همچــون ســیل، زلزلــه و... دارد و در اینگونه مواقع همیشــه به

 عنوان یک بازوی توانمند یاری دهنده و پشــتیبان دســتگاه های اجرایی و مدیریت 
بحران استان بوده است.

همدان - فتانه ازانی - مدیر منطقه ۴ شهرداری همدان اظهار کرد:  آیین کلنگ زنی 
فاز چهارم بوستان بزرگ فدک به مساحت یک هکتار در بلوار آیت الله نجفی را داریم 

و این پارک در راستای فازهای مختلف اجرایی شده است.
 به گزارش روزنامه آوای اقتصاد علی طهماســبیان در آیین کلنگ زنی فاز چهارم 
بوســتان فدک اظهارکرد: سال گذشــته فاز سه این پروژه توسط شهرداری منطقه ۴ 
به مســاحت ۲.۵ هکتار افتتاح شد،که خوشبختانه این احداث و انجام فازهای بعدی 

همچنان ادامه دارد و امروز شاهد آغاز فاز چهارم این پروژه هستیم.
وی افــزود: تفکیک های آتــی در 7، ۱۲ و ۴۴ هکتاری؛ فازهای متعددی را به این 

پارک اضافه خواهد کرد 
طهماســبیان ادامه داد: : امیدواریم با این اقدامات بتوانیم سرانه فضای سبز بالایی 

را تقدیم شهروندان کنیم.
مدیر منطقه ۴ شهرداری همدان با اشاره به اینکه این بوستان در جایی قرار گرفته که 
مسیر عبوری به چند استان کشور بوده و از اهمیت بالایی برخوردار است افزود: احداث 
کندرو و همچنین ایجاد فضای سبز می تواند سیما و منظر مطلوب برای شهر ایجاد کند.

وی با اشاره به اینکه خوشبختانه شهرداری منطقه چهار طی دو سال گذشته فاز 
سه این پروژه را اجرایی کرد و یک پارک ۱.۲ هکتاری در فاز دو شهید باهنر  شهرک 
فرهنگیان هم احداث، تکمیل و تجهیز و تقدیم شهروندان شد عنوان کرد: در این سال 
یک پارک در حصار علی آباد به مساحت یک هکتار ایجاد شد که با احتساب حاشیه ها  

فضای سبز بیشتری را شامل می شود.
مدیر منطقه ۴ شهرداری همدان با بیان اینکه پارکی در قلعه سبزی به مساحت نیم 
هکتار سال گذشته تجهیز و راه اندازی شد گفت: قریب به ۶ هکتار فضای سبز در مدتی 
که من در مسئولیت شهرداری چهار را بر عهده داشتم، تقدیم شهروندان شده است.

وی با بیان اینکه طبق تجربیات سازمان های تخصصی و شهرداری همدان پارک های 
کوچک امروز دیگر پاسخگوی شهر و شهروندان نیست ادامه داد: چنین پارک هایی بیشتر 
از اینکه فضای رفاهی و مطلوب برای شهروندان باشد، معض اجتماعی را در برمی گیرد.

طهماسبیان با بیان اینکه باید فضاهایی را با مساحت بیشتر تقدیم شهروندان کنیم 
افزود: به دنبال این هســتیم پارک های بزرگ ایجاد کنیم و در جهت اهداف شــورای 
اسلامی شهر و شهرداری همدان و نیز در راستای اعتلای جمهوری اسلامی گام های 

مهمتری برداریم.

 امسال بودجه خوبی برای افزایش  فضای سبز شهر همدان داریم
شــهردار همدان نیز در این مراسم  با اشــاره به اقدامات خوب این دوره مدیریت 
شهری و شورای شهرعنوان کرد: در حوزه فضای سبز در مناطق ۳ و ۴ همدان به لحاظ 

وضعیت ملکی موجود عدالت توزیع را در فضای سبز نداشتیم  که با اقدامات خوبی که 
در این مناطق صورت گرفته فضای سبز بهبود یافته است.

سید مسعود حسینی،ضمن تقدیرازاقدامات خوب  شهرداری منطقه چهار در حوزه 
گسترش فضای سبز تصریح کرد: امروز با اجرای فاز چهار پارک فدک  یک هکتار به 
مســاحت اقدامات قبلی منطقه چهار اضافه می شود و طی دو سال اخیر بیش از پنج 

هکتار پارک در این منطقه ایجاد شده است.
حســینی با اشاره به احداث پارک باهنر به میزان ۲/۱ هکتار در شهرداری منطقه 
چهار افزود: پارک کوثر در یک هکتار، قلعه ســبزی نیم هکتار و فاز ســه فدک ۵/۳ 
هکتار انجام شده و این اقدامات علاوه بر درختچه ها و فضای سبزی بوده که در معابر 

ایجاد شده است.
 شــهردار همدان با بیان اینکه  در مناطق چهارگانه پارک هایی تقدیم شهروندان 
خواهد شد عنوان کرد:  آنچه امسال در شورای شهر همدان تاکید و مورد توجه مدیریت 
شــهری بوده، احداث دو پارک اکباتان و ولایت فخرآباد بوده که تمهیدات لازم برای 

تامین زیرساخت ها در بودجه شهر برای اجرای آن اندیشیده شده است.
حســینی به تشریح مذاکرات با ســرمایه گذار در خصوص پارک های فرامنطقه اي 
پرداخت و گفت: به دنبال دنبال تقویت ظرفیت ســرمایه گذاری و گردشگری همدان 
هستیم وخوشبختانه  شهرداری منطقه چهار در اجرای پروژه های عمرانی شروع خوبی 

داشت که جای قدردانی دارد.

 ایجاد مجموعه بزرگ زائرسرا در بوستان فدک 
 حجت الاسلام ناصر صفری افلاک در ادامه این مراسم اظهارکرد: خوشبختانه طی 

چند ســالی اخیر در این منطقه از شهر شاهد اقدامات بزرگ و تحولاتی در مدیریت 
شهری هستیم.

وی با تاکید بر رســیدگی به مناطق محرم بیان کرد: یکی از دغدغه های شــورای 
شهر ششم توجه به مناطق کم برخوردار و محروم شهر و توزیع امکانات در کاربری های 
عمومی بوده که  در گذشته به نوعی دچار غفلت و فراموشی شده بودند و  انشالله در 

این چند سال جبران شود.
نایب رئیس شــورای اسلامی شهر همدان با بیان اینکه یکی از کمبودهای منطقه 
چهار فضای سبز بود گفت: در مناطق یک و دو با وجود اینکه به کوهپایه، رودها، باغات 
و آب و هوای نسبتا خنک نزدیک است اما باز هم شاهد تحقق نسبتا استاندارد سرانه 
فضای سبز هستیم و تلاش شورا و شهرداری بر این بوده در منطقه ۳ و ۴ نیز این سرانه 

را به حد استاندارد برسانیم و در احداث پارک های منطقه ای اقدام موثر انجام دهیم.
وی با اشــاره به احداث بوســتان و پارک نواری فدک در رفع نیاز های این منطقه 
عنوان کرد: امیدواریم با اســتقرار امکانات؛ این پارک محلی برای اســتراحت و تفریح 
اهالی منطقه شود و با توجه به اینکه بلوار آیت الله نجفی از معابر و شاهراه هایی است 
که مردم اســتان های هم جوار از آن عبور می کنند  ورودی ها باید یک چهره ســبز و 

خرم  داشته باشند.
وی خواســتار توجه به تدابیر لازم در انتخاب درختان و پوشــش گیاهی در این 
بوســتان شــد  و افزود: مقام معظم رهبری تاکید دارند که در درختکاری به ســمت 
کاشت درختان مثمر برویم که در بوستان فدک این مهم اتفاق افتاده و امیدواریم در 

فازهای بعدی هم ادامه پیدا کند.
صفــری افلاک بــا بیان اینکه مرکز اقامتی و زائرســراها در بلوار آیت الله نجفی و 
ورودی های شهر مورد توجه قرار گیرد ادامه داد: مردم همدان از دیرباز افتخار میزبانی 
زائران کربلا را دارند و در این مسیر پیش بینی فضاهایی لازم صورت بگیرد تا بتوانیم 
در ماه ســفر و ایام زیارتی امکان اقامه موکب ها و دسترســی به امکانات بهداشتی را 

برای زائران فراهم کنیم.
صفری افلاک با بیان اینکه این مکان در طراحی ها ایجاد مرکز اقامتی مد نظر است 
افزود: احتمال دارد در فاز ۵ یا ۶ بوستان فدک یک مجموعه مجزا اقامتی و زائرسرای 
باشــکوه در مســاحتی بزرگتر و با پیش بینی فضای سبز ساخته شود  و انشالله شاهد 

کلنگ  زنی این پروژه باشیم.
 نایب رئیس شورای اسلامی شهر همدان با تاکید بر پیشینه هویتی شهر همدان 
گفت: ما یک شهر تاریخی و مقصد گردشگری و توریستی معروف و مشهور داریم که 
لازمه آن ایجاد و توســعه زیرساخت ها زائرسرا در ورودی های شهر و کاروانسراهاست 

که بستر و زمینه این را داریم جزو چهارمین شهری زیارتی کشور محسوب شویم.

ســومین آیین گرامیداشــت روز جهانی زنبور، این حشــره طلایی با هدف بررسی 
قابلیت های زنبورداری و نقش گردافشــانی در امنیت غذایی ۳۱ اردیبهشــت در سالن 

اجتماعات پژوهشکده گیاهان دارویی دانشگاه شهید بهشتی تهران برگزار می شود.
 آیین گرامیداشت روز جهانی زنبور با رویکرد معرفی اهمیت حفاظت از زنبورعسل 
به جوانان از ساعت ۹ صبح تا ۱۳ ظهر برپا خواهد شد.بنابراین گزارش، اتحادیه سراسری 
زنبورداران ایران و صندوق حمایت از توســعه صنعت زنبورداری کشور برگزار کنندگان 

سومین آیین روز جهانی زنبور در کشور هستند.این آیین گرامیداشت با همکاری معاونت 
تولیدات دامی وزارت جهادکشاورزی و دانشگاه شهید بهشتی برگزار می شود.برپایه این 
گزارش، روز جهانی زنبور عســل)World Bee Day( جشــنی اســت که در روز ۲۰ می 
میلادی برگزار می شود. در این روز آنتون جانشا، پیشگام زنبورداری در سال ۱7۳۴ متولد 
شد.هدف از این روز جهانی، شناخت نقش زنبورها و سایر گرده افشان ها در اکوسیستم 
است.کشــورهای عضو سازمان ملل متحد، پیشــنهاد اسلوونی را برای اعلام ۲۰ می به 

عنوان روز جهانی زنبور عســل در دسامبر ۲۰۱7 تصویب کردند و از آن زمان برگزاری 
این روز در جهان مرسوم و سنت شده است.گفتنی است؛ بیش از ۱۶ هزار گونه زنبور در 
هفت خانواده زیستی مختلف در سراسر جهان شناخته شده  است. برخی از زنبورها از 
جمله زنبورهای عسل، زنبورهای گرده و زنبورهای بدون نیش به  طور اجتماعی و در یک 
کلنی زندگی می کنند، اما بیشتر گونه ها )بیش از ۹۰ درصد( از جمله زنبورهای گل گر، 
زنبورهای درودگر، زنبورهای برگ بر و شیرین زنبوران زندگی انفرادی را انتخاب کرده اند.

سطح مبارزه با سن غلات به ۲.۱ میلیون هکتار رسید
کریم حسن پور|   مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور گفت: از بهمن ماه سال ۱۴۰۲ تا کنون سطح مبارزه با سن غلات به 

ویژه گندم به ۲میلیون و ۱۰۰ هزار هکتار در استان های جنوبی کشور رسیده که پنج هفته آینده حساس ترین زمان مبارزه با پوره سِن است.

   به مناسبت ۲7 اردیبهشت ماه و روز روابط 
عمومی:  یادداشت مدیر روابط عمومی شرکت 

برق منطقه ای یزد منتشر شد 

 سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛پیام و یادداشت 
مدیر روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای یزد به 
مناسبت ۲7 اردیبهشت ماه مصادف با روز ارتباطات 

و روابط عمومی منتشر شد. 
 به گزارش  روابط عمومی شرکت برق منطقه ای 
یزد؛ متن پیام و یادداشت مجید دهقان مدیر روابط 
عمومی شرکت برق منطقه ای یزد به مناسبت روز 

ارتباطات و روابط عمومی به شرح زیر است: 
بی شک روابط عمومی آگاهی بخش و سایه سار 
سازمان  اســت؛ می توان در روابط عمومی به ویژه 
صنعت برق با حرکت به سمت نوآوری گام برداشت 

تا با جریان سازی موثر، جهاد تبیین محقق شود. 
روابط عمومی  در جهت اعتلای نام سازمان قدم 
بر می دارد و نهادی همگرا با سیاست های سازمان 
برای جلب اعتماد، مشارکت عمومی و ایجاد تفاهم با 
گروه های هدف است. در عصر حاضر نمی توان تصور 
کرد سازمانی با مخاطبان خود ارتباط برقرار کند اما از 
مکانیزم، ابزارها و دانش روابط عمومی بی بهره باشد. 
لازم به ذکر است؛ موفقیت روابط عمومی در هر 
سازمانی به اهمیت نگاه مدیران سازمان به رسالت 

روابط عمومی ها وابسته است. 
اینجانب فرصت را مغتنم شمرده و از همراهی و 
همکاری اصحاب رسانه به عنوان یار همیشگی روابط 
عمومی ها به ویژه در ایام پیک بار مصرف و همچنین 
از حمایت مدیران و کارکنان شرکت برق منطقه ای 
یزد از دفتر روابط عمومی نهایت تشکر و قدردانی 
را نموده و روز روابط عمومی و ارتباطات را به همه 

تلاشگران این عرصه تبریک می گویم. 
 مجید دهقان بنادکی 

مدیر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای یزد

  آرش مال، مجتمعی که قرار اســت به 
میراثی برای گیلانیان تبدیل شود

گیلان - خلیل اخوان اصغری / در ســوم خرداد 
۱۴۰۳، منطقه آزاد انزلی شاهد رویدادی استثنایی 
خواهد بود: افتتاحیه آرش مال، مجتمعی که قرار 
است به میراثی برای گیلانیان تبدیل شود. آرش مال 
نه تنها یک مرکز خرید است، بلکه فضایی است برای 
پاسداشت فرهنگ، توسعه تجارت و رشد اقتصادی 
اســتان گیلان. این مجتمع، با برگزاری فستیوالی 
۱۲ ســاعته در روز افتتاح، برنامه های بی نظیری را 
تدارک دیده که پیش از این در استان گیلان شاهد 
آن نبوده ایم. این فستیوال شامل کنسرت های زنده، 
نمایش های فرهنگی، و کارگاه های هنری است که 
همگی با هدف غنی سازی فرهنگی و ارتقاء تجربه ی 
اجتماعی برگزار می شوند.آرش مال، با تأکید بر نقش 
محوری خود در فرهنگ و اقتصاد گیلان، به تعاملی 
نویــن بین تجارت و فرهنگ دمیده و زمینه ســاز 
تجربیات جدید برای همه ساکنان استان است. این 
مرکز، نه تنها محلی برای خرید است، بلکه فضایی 
بــرای دیدار و تبادل فرهنگی بین اهالی گیلان به 
شــمار می رود.با توجه به زحمات فراوانی که برای 
رســیدن به این روز کشیده ایم، ما افتخار می کنیم 
که این مجموعه را به عنوان بخشی از خود گیلان 
معرفی کنیم به همین مناسبت همه گیلانی ها دعوت 
هســتند تا در این جشن بزرگ شرکت کنند و به 
وجود آرش مال به عنوان بخشی از میراث و هویت 
خود افتخار کنند.با افتخار و انتظار، همه شما را به 
این جشنی که نمادی از پیشرفت و همبستگی است 
دعوت می کنیم.بیایید با هم، به استقبال آینده ای 

روشن تر برای گیلان برویم.

خواســتار  جهادکشــاورزی  وزارت    
برای  از کشور  ایرانیان خارج  سرمایه گذاری 

کشت فراسرزمینی شد
 مجری طرح کشاورزی فراسرزمینی، خواستار 
شناســایی و مشارکت شــخصیت های حقیقی و 
حقوقی ایرانی فعال مستقر در کشورهای هدف برای 
سرمایه گذاری در این حوزه از سوی اداره کل شورای 
عالی ایرانیان خارج از کشور شد.=رضا فتوحی کشت 
فراسرزمینی را از راهکارهای کشورهای مختلف برای 
تامین محصولات کشــاورزی و مواد غذایی کشور 
با توجه به تغییــرات اقلیمی و محدودیت منابع و 
جایگزینی واردات دانست و افزود: اداره کل شورای 
عالی ایرانیان خارج از کشــور می تواند نســبت به 
شناسایی و مشارکت شخصیت های حقیقی و حقوقی 
ایرانی فعال در سرمایه گذاری بخش کشاورزی در 
کشورهای هدف با شرایط خرید تضمینی محصولات 
و بهره مندی از مشوق ها طبق آیین نامه و نظام نامه 

کشاورزی فراسرزمینی اقدام کند.

مدیر منطقه ۴ شهرداری همدان:

سعید معین درباره وضعیت مبارزه به سن زدگی گندم در کشور اظهار داشت: 
طبق گزارش ها مجموع مبارزه تا کنون در سطح ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار هکتار بوده 
که از این میزان ۲۰۰ هزار هکتار مربوط به مبارزه با پوره ســن و یک میلیون و 

۹۰۰ هزار هکتار مربوط به سن مادر بوده است.
مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی ســازمان حفظ نباتات کشور هدف 
اصلی مبارزه با سن غلات را جلوگیری از خسارت به تولید گندم دانست و افزود: 
مرحله حساسی که در گندم با آن روبرو هستیم مرحله کنترل پوره است که جلوی 

سن زدگی را بگیریم.
وی گفت: از اکنون تا هفته اول تیرماه شــرایط مبارزه با پوره سن از اهمیت و 
حساسیت بالایی برخوردار است؛ زیرا در مرحله پوره سن قرار داریم که پوره باعث 
ســن زدگی می شود و اگر ســن زدگی به ۵۰ درصد برسد باعث افت ال اس دی 

گندم خواهد شد.
معین تصریح کرد: گندم سن زده با ال اس دی پایین برای گندم نان مناسب 
نیست؛ زیرا دیگر چسبندگی لازم برای طبخ نان را نخواهد داشت؛ بنابراین اکنون 

در حساس ترین زمان مبارزه با پوره سن هستیم.
مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور پیش بینی 

کرد: سطح مبارزه با پوره سن به یک میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار برسد.
وی با بیان اینکه مبارزه با سن گندم در سطح ۲۸ استان کشور به جز بوشهر، 
گلستان، مازندران و گیلان در حال انجام است اظهار داشت: به دلیل شرایط آب و 

هوایی در خوزستان نیز سطح مبارزه با آفت سن داشتیم.
معین گفت: امسال به دلیل شرایط آب و هوایی نرم مبارزه با آفت سن را تغییر 
داده ایم و به نظر می رسد مجموع سطح مبارزه با سن بین ۳ تا ۳ میلیون و ۵۰۰ 

هزار هکتار برسد.
مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور خاطرنشان 
کرد: این در حالی است که سال گذشته در سطح دو میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار 

مبارزه داشته ایم.
وی گفت: امیدواریم با تمهیداتی که استان ها به کار گرفته اند و با برنامه هایی 
که ما در ســتاد مبارزه با آفات عمومی و همگانی داریم و بازدید از مرکز خدمات 

شهرستان به شهرستان مشکلی در مبارزه با این آفت نداشته باشیم.
معین به کشاورزان توصیه کرد: با توجه به افزایش دمای هوا طی ۱۰ روز آینده 
به محض اعلام کارشناس مرکز خدمات نسبت به سم پاشی و مبارزه اقدام کنند، 

در غیر این صورت دچار سن زدگی می شوند
مدیرکل مبارزه با آفات ســازمان حفظ نباتات درباره مبارزه با زنگ زرد گندم 
افزود: زنگ زرد یک بیماری قارچی است، اکنون مبارزه با این بیماری در مناطق 
سردســیر و کوهستانی ادامه دارد، اما با افزایش دما هوا این استان ها به ۲۳ و ۲۴ 

درجه سانتیگراد این قارچ فلج شده و امکان گسترش ندارد.
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تولید روزانه نفت ایران ۳.۳ 
میلیون بشکه ای شد

 آژانس بین المللی انرژی از افزایش ۵۰ هزار بشکه ای تولید روزانه نفت ایران در چهارمین ماه سال جاری میلادی خبر داد و اعلام کرد: تولید روزانه نفت ایران به ۳.۳ میلیون بشکه در روز 
رسیده است.

 آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش ماهانه خود از بازار نفت جهان، کل تولید نفت اوپک در چهارمین ماه سال میلادی جاری را ۲۶ میلیون و ۹۷۰ هزار بشکه در روز اعلام کرده است.
مجموع تولید نفت ۱۳ عضو اوپک در آوریل ۲۰۲۴ نسبت به ماه قبل از آن ۱۲۰ هزار بشکه در روز افزایش داشته است. اوپک در ماه مارس ۲۶ میلیون و ۸۵۰ هزار بشکه در روز نفت تولید 
کرده بود.بر اساس این گزارش تولید نفت ایران در آوریل امسال با افزایش ۵۰ هزار بشکه ای نسبت به ماه قبل از آن مواجه شده و به ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه در روز رسیده است. ایران 

در ماه مارس ۳ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز نفت تولید کرده بود.
تولید ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه ای، بالاترین رقم تولید نفت ایران از زمان خروج آمریکا از برجام طی ۵ سال گذشته بوده است.

   مدیر مخابرات منطقه هرمزگان:
اجرای ۹۲ درصدی طرح »نجما« در هرمزگان 

از افتخارات مخابرات است 

مدیر مخابرات منطقه هرمزگان در نشستی خبری 
که به مناسبت ۲۷ اردیبهشت ماه روز ارتباطات برگزار 
شــد، از راه اندازی ۴۳ سایت  ۴G طی سال گذشته 

در استان خبر داد.  
 مهندس حسن هاشمی یکی از اقدامات مفید سال 
گذشته را افزایش تکنولوژی ۴۳۰ سایت از ۳ جی به 
۴ جی و غیره اعلام و اضافه کرد: »تکنولوژی حدوداً 
۷۳ روستا افزایش دادیم و موفق به اعزام و راه اندازی 

۲۱ سایت شهری در این زمینه شده ایم«. 
مدیر مخابرات منطقــه هرمزگان با بیان اینکه 
تعداد روســتاهای دارای ارتباط در استان به یکهزار 
و ۴۱۲ مورد رســیده است، گفت: »طی یک سال 
گذشــته در زمینه پروژه های مناطق کمتر توسعه 
 یافته }USO{، ۲۳ سایت جدید راه اندازی شده و ۷۳ 

سایت تکنولوژی شان ارتقا یافته است«.

  روابط عمومی میراث فرهنگی سیستان و 
بلوچستان رتبه برتر استان را کسب کرد 

به گزارش محســن تازه روز، در دومین همایش 
جهاد تبیین و اطلاع رسانی هنرمندانه که با حضور 
مشاور وزیر و رییس مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور، 
استاندار و معاون سیاســی اجتماعی استانداری و 
مدیران کل دستگاه های اجرایی برگزار شد، روابط 
عمومــی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی موفق به کسب رتبه برتر دستگاه های 

اجرایی استان در حوزه »پیشرفت و تحول« شد. 
محمد کرمی؛ استاندار سیستان و بلوچستان نیز با 
اهداء لوح و تندیس از تلاش های روابط عمومی این 

اداره کل تقدیر کرد. 
در این لوح خطاب به ســیدمجتبی طباطبایی 
زاده؛ مدیر روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان آمده 
است: اینجانب ضمن تبریک رو ملی روابط عمومی 
و ارتباطات به همه مدیران و تلاشــگران این عرصه 
فرصت را مغتنم شمرده، در دومین همایش جهاد 
تبیین و اطلاع رسانی هنرمندانه از تلاش های شما و 
همکاران تان به عنوان »روابط عمومی برتر در حوزه 

پیشرفت و تحول« تقدیر و تشکر می نمایم.

 معاون عمرانی شهرداری خبر داد: پیشرفت 
بیش از ۹٠ درصدی بهسازی معابر چهارمحل 

قدیم بوشهر 

عملیات اجرایی بهســازی معابر چهارمحل، در 
ادامه پروژه سنگفرش بافت قدیم بوشهر با سرعت 

قابل توجهی در حال پیشرفت است. 
در همین زمینه، معاون عمرانی شهرداری بوشهر 
با بیان این خبر گفت: از ۵۲ هزار متر مربع معابر بافت 
تاریخی شهر ۴۳ هزار و ۷۵۰ متر مربع تاکنون توسط 

شهرداری بوشهر بهسازی و سنگفرش شده است.
محمدحسن محمدی با تاکید بر اینکه از کل معابر 
بافت قدیم بوشهر، »گذر فدک« باید توسط میراث 
فرهنگی انجام شــود، افــزود: در حال حاضر پروژه 
بهسازی و سنگفرش معابر چهارمحل قدیم بوشهر با 
پیشرفت بیش از ۹۰ درصدی توسط معاونت عمرانی 
شهرداری بوشهر، به مراحل پایانی خود رسیده است. 
محمدی در پایان خاطرنشان کرد: پروژه سنگفرش 
محله های یادشده با ســرعت قابل قبولی در حال 
اجراست و امیدواریم تا پایان سال جاری به طور کامل 

به بهره برداری برسد. 

رودخانه بزرگ ارس 
بیش از ۵٠٠ کیلومتر 

از مرز مشترک ایران، 
جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان را تشکیل 

می دهد که به عنوان نماد 
صلح و دوستی، شاهرگ 

حیاتی مرزنشینان 
منطقه به شمار می رود.

بهره برداری از سد قیزقلعه سی باحضور روسای 
جمهور ایران و آذربایجان
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جشنواره بین المللی شعر رضوی عربی با معرفی برگزیدگان خاتمه یافت

نخستین جشنواره فیلم دینی رضوان امسال برگزار می شود

یکی از ارکان مهم توسعه خدمات دیجیتال در کشور، توسعه ارتباطات است 

چهاردهمین جشنواره بین المللی شعر رضوی به زبان عربی دوشنبه شب در کنار 
یادمان دعبل خزاعی شــاعر اهل بیت)ع( در شوش با معرفی برگزیدگان در ۲ بخش 

فصیح و شعبی خاتمه یافت.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزستان، مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان در این آیین با بیان اینکه مردم خوزستان اهل شعر 
و ادب هســتند، گفت: خوزستان مدخل ورودی و قدمگاه امام رضا)ع( و استانی امام 

رضایی است که باید از این ظرفیت بی بدیل استان بهره برد.
مجید منادی با بیان اینکه شعر در رگ و ریشه اهالی این استان جریان دارد، افزود: 
توجه ویژه مسوولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای توسعه فعالیت های فرهنگی 

خوزستان دل گرم کننده است.
وی با بیان اینکه جریان شعر امام رضا)ع( در خوزستان به درختی تنومند تبدیل 
شده است که عطر و بوی رضوی را در کل استان پراکنده است، ادامه داد: جشنواره شعر 
عربی رضوی فرصتی برای تبادل فرهنگی میان کشورهای مختلف در بستر شعر است.

فرماندار شــوش نیز در این آیین با تاکید بر لزوم توســعه و بهبود زیرساخت های 

فرهنگی شوش گفت: توسعه و ارتقای زیرساخت های فرهنگی این شهرستان نیاز به 
نگاه ویژه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دارد.

محسن حویزه، شوش را شهری فرهنگی دانست و بیان کرد: هنرمندان شوش برای 

فعالیت های خود نیازمند ایجاد پردیس فرهنگی هستند که تحقق این مطالبه می تواند 
موجب توسعه فعالیت های فرهنگی و هنری در این شهرستان داشته باشد.

۱۶۷ اثر از شــاعران کشورهای مختلف از جمله ایران، سوریه، عراق، لبنان و قطر 
به دبیرخانه جشنواره شعر عربی رضوی در ۲ بخش شعر فصیح و شعر شعبی ارسال 
شــد که از این تعداد ۱۱ اثر به انتخاب هیات داوران به عنوان آثار برگزیده این دوره 

از جشنواری انتخاب شد.
در بخش شعر فصیح؛ مهدی النهیری از عراق رتبه اول، حسن عگله ثجیل از عراق 
رتبه دوم و سامر احمد محمد از کشور سوریه مقام سوم این جشنواره را کسب کردند.

یوسف سعیدی شرهانی از اهواز، نوری جابری زاده از جزیره مینو و علی مذکرپور از 
خرمشهر به ترتیب مقام های اول تا سوم در بخش شعر شعبی این جشنواره را کسب 
کردند.همچنین عادیان مهدیان اصل، قاســم باوی، جابر منصوری، حسین غزلاوی و 
شــیما نواصری در بخش شعر شعبی با انتخاب هیات داوران به عنوان شایسته تقدیر 
انتخاب شدند.آیین پایانی بیست و یکمین جشنواره بین المللی امام رضا )ع( همزمان 

با میلاد امام مهربانی ها در مشهد برگزار می شود.

جانشــین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: نخستین جشنوراه بین المللی فیلم 
دینی رضوان با دبیری یکی از هنرمندان برجسته و متعهد کشور در آبان ماه امسال به 

عنوان یکی از بخش های جدید جشنوراه امام رضا)ع( آغاز به کار می کند.
 سیدمحمد هاشمی در آیین اختتامیه ششمین جشنواره جشنواره بین المللی شعر 
رضوی عرب در یادمان دعبل خزاعی شوش دانیال بیان کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی امسال برای برگزاری مردمی تر، پرشورتر و تخصصی تر جشنوراه امام رضا)ع( 
اقدام های گســترده ای انجام داده است که افزودن بخش های جدید به این جشنواره 

یکی از این اقدام هاست.
وی شــوش را شــهر تاریخی و مجاهدان بزرگ دانست و گفت: برگزاری اختتامیه 
جشنواره بین المللی شعر رضوی در کنار یادمان دعبل خزاعی شاعر اهل بیت)ع( که 

با سروده های خود حماسه های فراوان خلق کرد، اقدامی ارزشمند است.
جانشــین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه حضور گسترده مردم در این 
اختتامیه نشان از ارادت به اهل بیت عصمت و طهارات)ع( و ادبیات عرب در این دیار 
است بیان کرد: جشنوراه شعر رضوی عربی به عنوان یکی از زیرمجموعه های جشنواره 
بین الملی فرهنگی و هنری امام رضا)ع( سال هاست که محلی برای هنرنمایی شاعران 

عرب زبان از ایران و کشورهای مختلف است.
وی ادامه داد: کانون شــعر عربی برای نخســتین بار در اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان راه اندازی می شود که این کانون به محفلی برای شعر فاخر عربی 

تبدیل خواهد شد.
هاشمی بیان کرد: تمام اماکن فرهنگی زیر مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در شــوش با عنایت ویژه وزیر فرهنگ، امســال تعمیر و تجهیز خواهند شد که با این 

اقدام، بستر توسعه فعالیت های فرهنگی در این شهرستان فراهم می شود.
مدیر بیست ویکمین جشنواره بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( نیز در این 
آیین گفت: جشنواره های شعر رضوی به زبان های مختلف فارسی، عربی، آذری و ترکی 
به صورت بین المللی برگزار و شاعران کشورهای مختلف با ارسال آثار خود بر غنای 

این جشنواره ها افزوده است.
فرهاد قائمیان افزود: جشــنواره شعر عربی رضوی با حضور شاعرانی از کشورهای 
مختلف به صورت بین المللی برگزار شد که این جشنواره از نظر کمی و کیفی نسبت 

به دوره های قبل رشد داشته است.
وی مردمی سازی جشنواره های امام رضا)ع( را رویکرد اصلی بنیاد بین الملی امام 
رضا)ع( دانســت و ادامه داد: برگزاری محفل شــعر عربی در شهرهای هویزه، دزفول، 
کارون و بهبهان به عنوان بخش های جانبی جشنوراه شعر عربی رضوی با بازخوردهای 

خوبی همراه شده است.
مدیر بیســت ویکمین جشــنواره بیــن المللی امام رضا)ع( با بی بدیل دانســتن 
ظرفیت های فرهنگی خوزستان گفت: خوزستان علاوه بر جشنواره شعر عربی رضوی 
می تواند میزبان میزبان جشــنواره های متعدد رضوی در رشته ها و بخش های مختلف 

باشد.
آیین پایانی بیست و یکمین جشنواره بین المللی امام رضا)ع( همزمان با میلاد امام 

مهربانی ها در مشهد برگزار می شود.
۱۶۷ اثر از شــاعران کشورهای مختلف از جمله ایران، سوریه، عراق، لبنان و قطر 
به دبیرخانه جشنواره شعر عربی رضوی در ۲ بخش شعر فصیح و شعر شعبی ارسال 
شــد که از این تعداد ۱۱ اثر به انتخاب هیات داوران به عنوان آثار برگزیده این دوره 

از جشنواری انتخاب شد.

ســید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛مدیر مخابرات منطقه یزد با اشاره به شعار سال 
جاری اتحادیه جهانی مخابرات” نوآوری دیجیتال برای توسعه پایدار “، اظهار داشت: 
یکی از ارکان مهم توسعه خدمات دیجیتال در کشور، توسعه ارتباطات است، که باید 
از زیر ساخت های شرکت مخابرات ایران بخصوص در حوزه فیبرنوری استفاده شود.

»محمدرضا  زارع« در آستانه هفته ارتباطات در نشست با اصحاب رسانه استان  در 
ادامه افزود : به همین مناســبت شاهد افتتاح تعداد ۱۲۲ طرح با سرمایه گذاری بالغ 
بر ۱۳۸۷ میلیارد ریال خواهیم بود که عمدتاً مربوط به بخش های تلفن همراه، فیبر 

نوری و دیتا و ارتقای شبکه بوده است.
مدیر مخابرات منطقه یزد با بیان اینکه توسعه فیبرنوری و گسترش تکنولوژی 5G در 
استان ازاولویت های سال جدید مخابرات می باشد  تصریح داشت :  یکی از سیاست های 
مخابرات اســتان، توسعه فیبر نوری برای منازل است و تلاش داریم ۸۰ درصد منازل 

استان را تا پایان سال آینده تحت پوشش این تکنولوژی قرار دهیم.
وی با اشاره به سرمایه گذاری حدود چهار هزار میلیارد ریالی در مخابرات استان طی 

یک ســال گذشته، گفت: در سال جاری توسعه تکنولوژی ۵G و نیز توسعه فیبرنوری 
برای منازل را دنبال می کنیم.زارع  یکی از شاخص های مهم  مخابرات را شاخص دیتا 

دانست و افزود: در حال حاضر تعداد پورت های ADSL استان بالغ بر ۱۶۶ هزار، تعداد 
پورتهای VDSL در اســتان دو هزار و ۱۸۳ مورد و در بخش FTTH تعداد چهار هزار و 

۴۹۳ پورت در استان مشغول بکار است.
این  مقام مســئول تصریح داشت : تعداد تلفن ثابت مشغول بکار استان ۵۵۹ هزار 
شــماره است ولی بنا به دستور عمل ابلاغی برخی خطوط به دلیل عدم نیاز مشتریان 
مرجوع و به مشترکان دیگر واگذار شده لذا نسبت به پارسال حدود ۱.۶ درصد کاهش 
ضریب نفوذ در این بخش را شاهدیم.مدیر مخابرات منطقه یزد گفت : در حال حاضر 
تعداد پورت های ADSL استان بالغ بر ۱۶۶ هزار، تعداد پورتهای VDSL در استان دو هزار و 
۱۸۳ مورد و در بخش FTTH تعداد چهار هزار و ۴۹۳ پورت در استان مشغول بکار است.

وی اظهار داشــت : از سال گذشته تاکنون تعداد ۳۴۳ طرح با سرمایه گذاری بالغ 
بر ۳۹۲۸ میلیارد ریال بهره برداری شده است 

زارع خاطرنشــان کرد : ضریب نفوذ خانوارهای دارای اینترنت پرسرعت در استان 
۳۷.۷ درصد و سهم بازار مخابرات از این بخش در استان حدود ۷۰ درصد است.

کریم حسن پور|   سد قیزقلعه سی یکی از وعده های مهم دولت سیزدهم در بخش آب بوده که باحضور روسای 
جمهور ایران و آذربایجان امروز افتتاح می شود.

مدیر مخابرات یزد در جمع خبرنگاران :

گروه استان ها؛ سد قیزقلعه سی بزرگ ترین و مهم ترین پروژه مرزی آذربایجان شرقی است که با افتتاح آن، آب بزرگ ترین 
شبکه آبیاری زهکشی شمال غرب کشور تأمین خواهد شد.

رودخانه بزرگ ارس بیش از ۵۰۰ کیلومتر از مرز مشــترک ایران، جمهوری آذربایجان و ارمنســتان را تشکیل می دهد که 
به عنوان نماد صلح و دوستی، شاهرگ حیاتی مرزنشینان منطقه به شمار می رود.

۵۳ سال پیش، سد مرزی مشترک ارس به منظور بهره مندی مساوی و مشترک دو کشور ایران و آذربایجان از آب کشاورزی 
و برق تولیدی، بر روی رودخانه ارس ســاخته شــد.در امتداد این تعامل مطلوب ســد مشترک خداآفرین در ۱۹۶ کیلومتری 

پایین دست سد ارس به دست توانمند مهندسان ایرانی احداث و در سال ۱۳۸۷ آبگیری شد.
در همان هنگام در ۱۲ کیلومتری پایین دســت ســد خداآفرین، سد تنظیمی انحرافی قیز قلعه سی برای تنظیم حقابه دو 

کشور و تولید برق مطالعه و جانمایی شد.
سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی آذربایجان شرقی در فاصله ۲۷۲ کیلومتری شمال شهر تبریز، 
۱۹۶ کیلومتری پایین دســت سد ارس و ۱۲ کیلومتری پایین دست سد مخزنی خداآفرین بر روی 

این رودخانه احداث شده است.
حجم بالای آب و ســیلابی بودن رودخانه ارس، تعدد و تنوع تجهیزات هیدرو مکانیکال، حجم 
تقریباً ۶ میلیون مترمکعب خاک برداری و ســنگ برداری، بیش از دو میلیون مترمکعب خاکریزی، 
۴۲ کیلومتــر حفــاری تزریق و اجرای دایک و انحراف دومرحله ای مســیر رودخانه ارس در هنگام 
عملیات اجرایی از چالش های اصلی این سد بود که توسط مهندسین و کارگران ایرانی مرتفع شد.

سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی از نوع خاکی با هسته رسی قائم، ارتفاع سد ۳۷ متر از پی، تراز 
تاج سد ۲۵۳ متر، تراز نرمال ۲۵۰ متر، طول تاج سد ۸۳۴ متر، حجم خاکریزی بدنه سد ۲/۳ میلیون 

مترمکعب و حجم کل مخزن در تراز نرمال بهره برداری ۶۲ میلیون مترمکعب است.
تنظیم ســالانه دو میلیارد مترمکعب آب )برای دو طرف ایران و آذربایجان(، مدیریت سیلاب و 
انتقال بخشــی از آب خروجی از سد مخزنی خداآفرین از طریق کانال اصلی به طول ۱۴۰ کیلومتر 
به شــبکه آبیاری پایین دســت، احداث و بهره برداری از حدود ۴۷ هزار هکتار اراضی کشاورزی در 
استان های آذربایجان شرقی و اردبیل، توسط دو واحد نیروگاهی ۴۰ مگاواتی در هر طرف )ایران و 

آذربایجان( از جمله اهداف سدهای قیزقلعه سی و خداآفرین است.
همچنین استفاده بهینه از منابع آب وخاک و همچنین تحقق حقابه های مرزی، تبدیل شیوه های 
سنتی کشاورزی به مدرن و صنعتی، جلوگیری از مهاجرت ساکنین منطقه، ساماندهی عشایر منطقه 
با افزایش درآمد خانوارها و توسعه صنایع جانبی و تبدیلی، آبیاری اراضی کشاورزی و افزایش کیفیت 
محصولات کشاورزی، اشتغال زایی برای بالغ بر ۴۰ هزار نفر، توسعه گردشگری، تولید سالانه ۲۷۰ 
گیگاوات ساعت انرژی از ره آوردهای مهم این سد است.این پروژه را علاوه بر تحقق یکی از وعده های 
مهم دولت سیزدهم در بخش آب، می توان تجربه ای کم نظیر در حوزه دیپلماسی آب و نمایش اقتدار 
و توان مهندســان ایرانی دانســت که علاوه بر تحکیم اتحاد و همدلی دو کشور، می تواند راه گشای 

طرح ها و تعاملات آبی آتی با کشورهای هم جوار باشد.

  سد قیزقلعه سی از موفق ترین طرح های مشترک مرزی است
یوسف غفارزاده افزود: پروژه سد قیز قلعه سی سدی است که بر روی رودخانه مرزی ارس احداث 
شده است.وی ادامه داد: این طرح دارای ویژگی های اقتصادی، اجتماعی، زیست محیطی و هیدرولیکی 

فراوانی برای کشورهای هم جوار است.
مدیرعامل آب منطقه ای آذربایجان شرقی میزان سرمایه گذاری انجام شده در اجرای این طرح را 
پنج هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: این سرمایه گذاری توسط کشورمان انجام شده و مراحل 

پرداخت سهم ۵۰ درصدی طرف مقابل در حال توافق و نهایی شدن است.
غفارزاده خاطرنشان کرد: سد قیز قلعه سی بر روی رودخانه مرزی ارس و بر اساس پروتکل های دو 
کشور ایران و آذربایجان، به منظور بهره برداری مشترک از آب و انرژی این رودخانه احداث شده است.

وی ادامه داد: نخستین تجربه موفق کشورمان در اجرای طرح آبی مشترک مرزی، در ۵۳ سال 
پیش و با احداث سد ارس بر روی رودخانه ارس که به صورت مشترک با کشور جمهوری آذربایجان 
بود صورت گرفت.مدیرعامل آب منطقه ای آذربایجان شــرقی گفت: این طرح به یکی از موفق ترین 
طرح های مشترک مرزی تبدیل شد.غفارزاده افزود: بعد از آن، ۲۰۰ کیلومتر پایین تر از سد ارس، سد 
خداآفرین و ۱۲ کیلومتر پایین تر از آن، سد قیزقلعه سی باهدف استفاده از حقابه جمهوری اسلامی 

ایران از رودخانه مرزی ارس و استفاده بهینه از آب و انرژی ارس احداث شه است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/02/30
شماره : 1639
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 وزیر آموزش و پرورش گفت: در یک سال گذشته ۵۴ درصد مدارس نوساز با مشارکت خیرین ساخته شده که این مهم به تقویت زیرساخت های آموشی کمک موثری کرده است .
 رضا مراد صحرایی شــامگاه پنجشــنبه در بیســت و ششمین جشنواره خیرین مدرسه ساز فارس از خیرین مدرسه ساز خواست تا در ساخت دانشگاه فرهنگیان هم آموزش وپرورش را یاری کنند زیرا با این 
اقدام علاوه بر ساختمان سازی، شرایط پرورش معلم را نیز فراهم کرده اند.او ادامه داد: امروزه درکنار مدرسه سازی ساختن دانشگاه فرهنگیان نیز بسیار مهم است زیرا بافرسودگی و کمبود مراکز آموزشی تربیت 
معلم رو به رو هستیم.وی ادامه داد: معلم، اهمیتی بیشتر از مدرسه دارد و بنابراین توجه به تربیت معلم بسیار مهم است.صحرایی با بیان اینکه بذر شکوفایی هر کشوری در مدرسه کاشته می شود، افزود: خیری 

که زمینه شکوفایی این بذر را فراهم می کند در خشت خشت ساخت این جامعه سهیم است.وزیر آموزش و پرورش گفت:صحرایی گفت: خیران با مدرسه سازی نقش مهمی در گسترش عدالت آموزشی دارند.
وی اضافه کرد: طی ۳۰ ماه فعالیت دولت سیزدهم، مدارس متعددی ساخته شده و خیرین دوشادوش دولت در این امر مشارکت کرده اند.صحرایی با بیان اینکه فضای آموزشی معلم سوم دانش آموزان است، 

اظهار کرد: خیرین مدرسه ساز همانند یک معلم به دانش آموز درس نوعدوستی می آموزند و باید گرامیداشت یاد و خاطره خیرین هرسال در دستور کار مدارس خیرساز باشد.

خیرین ۵۴درصد در ساخت 
مدارس مشارکت کردند

سال گذشته با 
پیاده سازی اقتصاد 

مقاومتی و برنامه ریزی 
برای کاهش فشار 

تحریم ها از یک سو و 
همزمان افزایش میزان 

تولید و صادرات، جهش 
تولیدی را رقم زده که 

تحسین همگان را 
برانگیخته است.

سارا ابراهیم نژاد |   مدیرعامل فولاد اکسین خوزستان با اشاره به نقش صنایع فولاد در اقتصاد کشور گفت: تولید محصولات فولادی راه توسعه و شکوفایی اقتصاد 
کشور را هموار کرده است.
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تولید محصولات فولادی راه توسعه اقتصاد کشوراست

علی محمدی در حاشیه آیین جام رسانه امید کشور در تهران اظهار کرد: فولاد اکسین خوزستان در سایه رهنمودهای راهبردی مقام معظم 
رهبری در امر تولید، با برخورداری از دانش بومی و متخصصان داخلی به اکسیژن صنعت ایران و خاورمیانه تبدیل و با تولید ورق های عریض 
فولادی با کیفیت و در حد استانداردهای جهانی، برای همه صنایع زیرساختی و صنایع مادر تبدیل به نامی اعتماد ساز و امیدآفرین شده است.

وی افزود: این مجموعه بزرگ صنعتی با ایجاد اشتغال برای بیش از یکهزار و ۵۰۰ نفر نیروی کار تحصیلکرده، متخصص و بومی استان 
خوزستان، گامی بلند در رفع بیکاری و ایجاد اشتغال پایدار و مولد و افزایش رفاه اجتماعی در این استان و جنوب ایران برداشته است.

به گفته محمدی برنامه ریزی، آینده نگری و نیازسنجی بازارهای داخلی و خارجی، مسیر شکوفایی این واحد صنعتی را هموار کرده است.
وی افزود: سال گذشته با پیاده سازی اقتصاد مقاومتی و برنامه ریزی برای کاهش فشار تحریم ها از یک سو و همزمان افزایش میزان تولید 

و صادرات، جهش تولیدی را رقم زده که تحسین همگان را برانگیخته است.
مدیرعامل فولاد اکسین تصریح کرد: فولاد اکسین خوزستان در فروردین سال جاری با ثبت رکورد ۴۰ روز بدون توقف و تولید بیش از 
۸۳ هزارتن ورق، توانست ۱۲ هزار تن تولید بیشتر را نسبت به سال گذشته ثبت کند؛ این مجموعه با ثبت رکورد فروش ۷۰ هزار تنی ورق 

فولادی در یک ماه، شعار ما می توانیم را عملیاتی کرد.
وی با اشاره به ثبت ۵۹ هزار میلیارد ریال سود در سال ۱۴۰۲ در این شرکت افزود: سود شرکت در سال ۱۴۰۱ حدود ۳۴ هزار میلیارد 

ریال ثبت شد در واقع رشد سود ۷۳ درصدی در تاریخ اکسین بی سابقه است.
محمدی بیان کرد: همزمان با افزایش میزان تولید، درآمد شرکت در سال ۱۴۰۲ به ۱۶۹ هزار میلیارد ریال رسید که با توجه به درآمد 

۱۰۱ هزار میلیارد ریالی مدت مشابه سال قبل، رشد ۶۶ درصدی را تجربه کرد.
وی یادآور شــد: میزان ســوددهی شرکت فولاد اکســین با ثبت همه رکوردها و با تلاش کارکنان و تعریف ساز و کارهای جدید و تغییر 
رویکرد در فروش و توسعه سبد محصولات به ۵۹ هزار میلیارد ریال رسید، که نسبت به سال گذشته ۲۵ هزار میلیارد ریال رشد داشته است.

مدیر عامل فولاد اکســین بیان کرد: میزان درآمد صادراتی این حجم صادرات فولاد در ســال ۱۴۰۲ به حدود هشت میلیارد دلار رسید؛ 
اگر صنعت فولاد به همت فولادمردان به این سطح از توسعه یافتگی دست پیدا نکرده بود، امروز باید بیش از دهه ۸۰ و حداقل ۱۰ میلیارد 

دلار برای واردات هزینه می کردیم.
وی با بیان اینکه پرچم صادرات ورق های فولادی امروز در مجتمع فولاد اکسین در بسیاری از کشورهای دنیا افراشته شده است، افزود: 
چنین رشدی در بخش تولید و رسیدن به سودآوری ۱۰۰ درصدی در شرایط دشوار اقتصادی، تجلی بی نظیری از برخورداری از دانش فنی 

و تخصصی نیروهای جوان، آگاه و همراهی دانش بنیان ها در تولید محصولات است.
محمدی با بیان اینکه رفع تحریم های داخلی و تقویت دیپلماسی اقتصادی، مسیر تولید و صادرات را هموار می کند، گفت: باید با همتی 

همه جانبه هرچه سریعتر مشکلات موجود نیز مرتفع شود تا برای رسیدن به قله های رفیع مانعی وجود نداشته باشد.
وی افزود: صنعت نورد ورق با کمکی که به رفع مشکلات ارزی و فنی کشور می کند همواره نوک پیکان این تحرم های خزانه داری آمریکا 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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بوده است حال اگر بر این تحریم ها و مشکلات داخلی نیز افزوده شود، تولید ورق با 
مشکل جدی مواجه خواهد شد.

مدیرعامل فولاد اکسین اظهارکرد: مشکلاتی از جنس تامین مالی با حمایت نظام 
بانکی، تامین حامل های انرژی مورد نیاز این صنعت، فاصله دلار نیمایی با دلار آزاد و 
اصرار بانک مرکزی در تسویه ارزی و... وجود دارد که باید تدبیری از سوی دولتمردان 

و مسئولان اقتصادی کشور در این زمینه اندیشیده شود.
وی افزود: بلند همتان فولاد اکســین خوزستان، با تولید ورق های عریض فولادی 
باکیفیت علاوه بر تامین نیازهای داخلی، راه بازارهای بین المللی را در پیش گرفتند 

تا بر قله رفیع صادرات کشور، پرچم افتخار را به اهتزاز درآوردند.
محمدی گفت: محصولات با کیفیت شرکت فولاد اکسین خوزستان در حال حاضر 
بازار ۱۸ کشــور در سه قاره دنیا را میدان عرض اندام محصول ایرانی کرده است؛ هر 
کالایی که از ایران در شرایط کنونی صادر شود، همچون موشکی قلب دشمنان قسم 

خورده را هدف می گیرد زیرا برای ایرانی راه بسته معنایی ندارد.
به گفته وی محصولات فولاد اکسین در صنایع مختلف کشور همچون صنایع هوایی 

و دریایی، در صنعت ساختمان و برج سازی و ... جایگاه  ویژه ای دارند.
مدیرعامل فولاد اکسین بیان کرد: عنوان صادرکننده نمونه کشوری در عرصه فولاد 
کشور، نشان چهارساله جشنواره تعالی سازمانی و واحد برتر تحقیق و توسعه خوزستان، 
نشــان از توانمندی های کم نظیری دارد که اکسین را در عرصه صنعت کشور صاحب 

عنوان و اعتبار کرده است.
وی به حضور این شرکت در نمایشگاه های ملی و بین المللی از جمله اکسپو ۲۰۲۴ 
و نمایشگاه نفت، گاز و پتروشیمی تهران اشاره کرد و افزود: حضور فولاد اکسین در این 
نمایشــگاه ها چشمگیر و اثرگذار و همراه با عقد قراردادهای تجاری و تفاهم نامه های 
کاربردی بیانگر جایگاه ویژه این شــرکت در میان صنایع بزرگ کشــور و مشتریان 

داخلی و خارجی است.
محمدی با اشاره به اقدامات شرکت فولاد اکسین در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
اظهار کرد: رفع نیازهای فرهنگی، آموزشــی، درمانی و عمرانی تا برگزاری برنامه های 
مذهبــی و حمایتی، تامین ورقه های گالوانیزه پل ها، آزادی زندانیان جرائم غیرعمد، 
تهیه جهیزیه نوعروسان، تامین بسته های معیشتی تا رفع آب گرفتگی معابر شهری 
در ایام بارندگی و استقرار گروه های پزشکی جهادی در مناطق محروم تنها گوشه ای 

از مسئولیت های اجتماعی است که فولاد اکسین به آن توجه دارد.

  برگ برنده جام امید در جنگ رسانه ای امروز
محمدی بیان کرد: جام رسانه امید با راهبرد امید آفرینی در جامعه، برجسته سازی 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و جلوگیری از تحریف تاریخ، تولید و نشر هنرمندانه آثار 
سمعی و بصری، کمک به ایجاد جبهه رسانه ای انقلاب اسلامی و رویکرد تولید محتوای 
فاخر با مشارکت رسانه های بین المللی و داخلی برگزار شده است که این مهم می تواند 

برگ برنده ای در جنگ رسانه ای امروز برای کشورمان باشد.
وی افزود: سیاه نمایی های دشمنان و رسانه های برون مرزی با بیان و اطلاع رسانی 
توانمندی های کشــور در عرصه های مختلف، بی اثــر و زمینه امید آفرینی در جامع 

فراهم می شود.
مدیرعامل فولاد اکســین با بیان اینکه اهمیت حضور رســانه ها در جوامع و نقش 
بی بدیل آنها بر هیچ کس پوشــیده نیست، توضیح داد: رسانه ها تاثیرگذاری غیرقابل 

انکاری در شکل گیری امید در جامعه دارند.
وی با اشــاره به فرمایشات مقام معظم رهبری درخصوص اهمیت رسانه ها افزود: 
همانگونه که مقام معظم رهبری فرمودند امروز بیش از آنچه موشک، پهپاد، هواپیما 
و ابزارهای جنگی در عقب راندن دشــمن تأثیر بگذارند، رســانه ها هستند که دلها را 

تحت تأثیر قرار می دهند.
محمدی با بیان اینکه اکنون جنگ، جنگ رسانه ای است، گفت: اگر نیروهای نظامی 
همچون سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، حافظ امنیت و کیان نظام مقدس جمهوری 
اســلامی و تامین امنیت و آسایش در کشور است، خبرنگاران و اصحاب قلم نیز باید 

حافظان فضای رسانه ای و آرامش روانی جامعه باشند.
وی افزود: موشک های فاتح و خیبر در کنار قلم های متعهد، آسمان و زمین میهن و 
کیان نظام ارزشی که بر آرمان هایی الهی استوار است را قدرتی دوچندان خواهد بخشید.

مدیرعامل فولاد اکســین یادآور شد: جام رســانه امید در واقع تلاشی است برای 
حفظ ارزش های انقلاب اســلامی، منویات مقام معظم رهبری، آرمان های شــهدای 
خونین کفن که باید در قالب قلم در عرصه خبر و رسانه و در غرش شاهد و ابابیل و 

خیبر ضبط و ثبت شود.

   مجمع توسعه و ترویج ازدواج آسان جوانان  
مهر گلســـتان با مدیریت؛ »محمـدعلی 
محمدی نیـک« به عنــــوان مؤسسه برتر 

کـشور انتخــاب شد

مومنی  : خبرنگار گلستان - در رویداد ملی جمـعیت 
و بـررسی سمـــن ها  و تشـکل هـــای خیـریه و 
فرهـنـگـی اجتماعی فعال درحوزه جمعیت و جوانان 
با مشارکت قرارگاه سبحان و دبیرخانه رویداد با عنوان 
#جایزه_ملی_جمعیت؛ مجمع توسعه و ترویج ازدواج 
آسان جوانان  مهر گلسـتان با مدیریت؛ »محمـدعلی 
محمدی نیـک« به عنــــوان مؤسسه برتر کـشور 

انتخــاب شد.
در حـالیکه مســـأله ازدواج و فرزنـــدآوری یکی از 
دغــدغـه هـای اصلی کشـورمــان محسوب می 
شـود و طــرح و برنامـه هـا و ایـده هــای مختلفی در 
جهـت ازدواج آسـان، آگـاهـــانــه و به موقع و میل 
به فرزنـدآوری بیشتر برای زوجین پیشنهاد میشـود 
این اتفـاق فـرخنـــده توسـط یکی از سمـن هـای 
فعـال و نمـونـه ی کشـور که اتفـاقـا دامـنه اصلی 
فعـالیـت هـایشــان در اسـتان مـاست را بـه  فـال 
نیـک می گـیریـم و امیــدواریــم مسئـولان استان 
هـم از ایـن ظـرفـیت هـا و قابلیت هـا بهـره بهتــر و 
بیشتری ببرند.در ادامه یاد آوری می شود ؛ محمدی 
نیک رئیس هیئت مدیره مجمع ملی خیـریـن ازدواج، 
نائـب رئیس هیئت مـدیـره مجمع خیـرین ازدواج 
گلسـتان، مدیـرعـامـل مجمع ملی توسـعه و ترویـج 
ازدواج جوانان و نمـاینـده سمن ها در استـانــداری و 
عضـو اصلی هیـئت مدیـره مجـمع خیـرین گلستان 
نیز هستند. شایان ذکر است مراسم اختتامیه روز شنبه 
در تهران برگزار و برگزیدگان همزمان با دهه کرامت و 
میلاد با سعـادت امـام هشتم  امـام رضا )ع(در مشهـد 

مقـدس تجلیل می شـوند.

  بانک رفاه کارگران اعلام کرد
وکالتی کردن حساب مشــتریان به صورت 
حضوری و غیرحضوری برای شرکت در طرح 

عرضه خودروهای برقی وارداتی
مشــتریان بانک رفاه کارگران می توانند به صورت 
غیرحضوری و یا از طریق مراجعه به شعب این بانک، 
نسبت به وکالتی کردن حساب های خود اقدام و در 

طرح عرضه خودروهای برقی وارداتی شرکت کنند.
به گــزارش روابط عمومــی بانک رفــاه کارگران، 
مشتریانی که تمایل دارند در این طرح شرکت کنند 
تا ســاعت ۱۳ روز چهارشــنبه ۲ خرداد ماه ۱۴۰۳ 
 فرصت دارند با مراجعه به ســامانه محور به نشــانی

 ir.https://mehvar.rb24 و یــا مراجعه حضوری به 
شعب این بانک در سراسر کشــور )با رعایت حداقل 
مانده حســاب یک میلیارد ریال(، نسبت به وکالتی 
کردن حساب های خود اقدام و در این طرح شرکت 
کنند. شایان ذکر است، استفاده از سامانه های فرا رفاه و 
رفاه پلاس موبایل بانک رفاه و سایت بانک رفاه کارگران، 
دیگر روش های غیرحضوری است که مشتریان این 
بانک می توانند از طریق آنها نسبت به وکالتی کردن 

حساب های خود و شرکت در این طرح اقدام کنند.
مشتریان بانک رفاه کارگران می توانند برای کسب 
اطلاعات بیشتر درباره این طرح و نحوه شرکت در آن، 
به شعب این بانک در سراسر کشور مراجعه و یا با مرکز 
ارتباط با مشتریان بانک )فراد( به شماره ۸۵۲۵ - ۰۲۱ 

تماس حاصل کنند. 

 تحویل ۲۵ دستگاه خودرو سنگین و نیمه سنگین در سال ۱۴۰۲ به شهرداری های استان
مومنی  : خبرنگار گلســتان-  سرپرســت دفتر شــهری و شــوراهای استانداری 
گلســتان گفت: در راســتای نوســازی ناوگان ماشــین آلات حمل زباله شــهرداری 
 هــای اســتان، در ســال ۱۴۰۲ تعــداد ۲۰  دســتگاه خــودرو نیمــه ســنگین 
حمل زباله و ۵ کامیون کمپرســی سنگین به شهرداری های گلستان اختصاص یافت 

و تحویل شد.
  سید محسن حسینی اظهار کرد: نظر به سهمیه تخصصی داده شده به شهرداری 
هــای کشــور از محل ماده ۵۸ قانــون الحاقی برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از 
مقررات مالی دولت )۲( به شــهرداری های زیر ۵۰ هزار نفر جمعیت ، در سال ۱۴۰۲ 
خودروهای حمل پســماند به شهرهای کلاله، نگین شــهر، نوده خاندوز، انبارالوم، آق 
 قلا، بندرگز، ســیجوال، خان ببین، دلند، رامیان، ســنگدوین، فاضــل آباد، کردکوی، 
ینقاق، جلین، سرخنکلاته، سیمین شهر، گمیش تپه، مینودشت و گالیکش تعلق گرفت 

و تحویل داده شد.
وی افزود : هزینه خرید هر دستگاه  ماشین حمل زباله یک میلیارد و ششصد و پنجاه 
میلیون تومان است که سهم پرداختی شهرداریها ۱۶۵ میلیون تومان معادل ۱۰ درصد 
قیمت آنهاست و کمک سازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور بابت هر دستگاه ماشین 
حمل زباله مبلغ یک میلیارد و چهارصد و هشتاد و پنج میلیون تومان می باشد و این 
خودرو ها بعد از تکمیل تجهیزات حمل پســماند توسط شهرداریها در اختیار خدمات 

دهی هر چه بهتر شهروندان قرار خواهد گرفت.
حسینی بیان کرد : همچنین ۵ دستگاه کامیون کمپرسی سنگین به شهرداری های 
گلیداغ، قرق، آزادشهر، اینچه برون و دوزین از محل کمک ماده ۵۸ قانون الحاق برخی 
موارد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت به شهرداری های زیر ۵۰ هزار نفر 

جمعیت اختصاص یافت. 
وی قیمت هر دستگاه کامیون کمپرسی را دو میلیارد و هشتصد میلیون تومان اعلام کرد که 

 سهم پرداختی هر شهرداری ۵۰ میلیون تومان معادل ۱.۵ درصد قیمت کامیون است و دو میلیارد
 هفتصد وپنجاه میلیون تومان هم کمک سازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور به ازای 

هر دستگاه میباشد.
بــا  گلســتان  اســتانداری  شــوراهای  و  شــهری  امــور  دفتــر  سرپرســت 
محتــرم معاونــت  و  محتــرم  اســتاندار  هــای  پیگیــری  و  تــلاش  از   تشــکر 

 عمرانــی اســتانداری در تامیــن ایــن ماشــین آلات ، اظهــار کــرد: نوســازی 
 نــاوگان خدمــات شــهری از سیاســت های مهــم این دفتــر اســت و تحویل ۲۵

 دســتگاه ماشــین آلات سنگین ذکر شده  به شــهرداری هایی تعلق گرفت که که از 
سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ هیچ گونه ماشین آلاتی از سازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور 

دریافت نکرده بودند.

سرپرست دفتر امور شهری و شوراهای استانداری گلستان خبر داد:



ورزشی

7
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

باشگاه الشباب عربستان حاضر است که برای جذب بغداد بونجاح ۶ میلیون دلار به او برای دو فصل بدهد.جدایی بغداد بونجاح از السد قطر قطعی شده است.این مهاجم الجرایری بعد از 
یک دهه السد را در پایان فصل جاری ترک خواهد کرد. آمار خیره کننده این بازیکن با السد باعث شده تا مشتریان زیادی داشته باشد و حتی بحث حضور او در پرسپولیس هم مطرح شود 
و حتی توییتر روزنامه الکاس قطر مدعی شد که عبدالکریم حسن بازیکن پرسپولیس مامور مذاکره با مهاجم الجرایزی شده است.به نوشته روزنامه المساء قطر، بغداد بونجاح باتوجه به این که 
قراردادش با السد به پایان خواهد رسید و بازیکن آزاد خواهد شد مشتریان زیادی دارد و چند تیم در تلاش هستند تا او را جذب کنند.این روزنامه قطری در شماره امروز خود نوشت: تیم های 
مولودیه الجزایر، الاهلی مصر و الشباب عربستان رسما به بغداد بونجاح پیشنهاد داده اند اما شانس الشباب برای جذب او بیش تر است چرا که پیشنهاد بسیار خوب ۶ میلیون دلار حقوق برای 
دو فصل را داده و این پیشنهادی است که نمی توان آن را رد کرد؛ آن هم در شرایطی که لیگ عربستان پر از ستاره های بزرگ شده است.بونجاح در السد کارنامه ای درخشان دارد به طوری 

که در ۳۱۴ بازی ۲۵۲ گل برای تیم به ثمر رسانده است و به این ترتیب باید منتظر حضور او در لیگ عربستان بود.

سونامی بزرگتری در راه است

ورزش 

علی مظفری     |      ماجرای پرونده فساد در فوتبال همان طور که پیش بینی می شد ابعاد گسترده  فراوانی دارد که با تحقیقات دستگاه قضایی و 
بررسی های ویژه هر روز این پرونده به روزرسانی می شود تا بخش های جدیدی از این فاجعه بزرگ برای افکارعمومی نمایان شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/02/30
شماره : 1639

دربی آسیایی در لیگ الیت منتفی نیست

برای موفقیت خیلی زحمت کشیدیم

سی وچهارمین کنگره کنفدراســیون فوتبال آسیا درحالی برگزار شد که در این 
کنگره جزئیات و شــکل برگزاری لیگ های آسیایی در فصل آینده به تصویب اعضا 
رســیده و زمان و نحوه برگزاری این رقابت ها نیز مشخص شد. در این کنگره شکل 
جدید جام های قهرمانی فوتبال آسیا در قالب باشگاهی و سهمیه تمام کشورهای شرق 
و غرب در فرمت جدید مســابقات مشخص شد. این درحالی است که کنفدراسیون 
فوتبال آسیا لیگ نخبگان را با حضور ۲۴ باشگاه )۱۲ تیم از شرق و ۱۲ تیم از غرب( 

برگزار می کند.
بر همین اساس تیم ها در هر منطقه 8 بازی را برگزار می کنند که این 8 بازی با 
8 تیم مختلف بوده و خبری از بازی های تکراری رفت وبرگشت نخواهد بود. در واقع 
هر تیمی ۴ بازی رفت و ۴ بازی برگشــت را با تیم های مختلف برگزار می کند و در 

این بین هر تیم با ۳ تیم دیگر بازی نخواهد کرد.
حــال اینکه تیم ها با چه تیم های دیگری در جدول بازی می کنند و ۳ تیمی که 
به مصاف آنها نخواهند رفت چه تیم هایی خواهند بود از زمان مشخص شدن فرمت 
برگزاری لیگ الیت مورد ابهام قرار گرفته و این پرســش را به وجود آورده که نحوه 
تعیین این تیم ها به چه شــکل خواهد بود؟ اما نکته قابل توجه در این بین به این 
موضوع برمی گردد که نحوه برگزاری مسابقات براساس برگزاری رقابت های شطرنج 

سوئیسی خواهد بود.
 براســاس جســت وجوها ایــن روش مخصــوص رقابت هایی هســت که تعداد 
شرکت کنندگان در آن رقابت زیاد هستند اما از طرف دیگر برگزارکنندگان قصدی 
برای اســتفاده از روش حذفی ندارند. از طرف دیگر نیز برگزاری رقابت ها به صورت 
دوره ای مســتلزم صرف وقت و هزینه سنگینی اســت. بنابراین در روش سوئیسی 
مسابقات به صورت دوره ای اما در چند دور محدود )مثلا در لیگ الیت در 8 دور( بین 

شرکت کنندگان انجام می شود که این موضوع نیز قوانین خاص خود را خواهد داشت.
یکی از این قوانین که کنفدراســیون فوتبال آســیا در ابلاغیــه اخیر خود برای 
فدراســیون ها به آن اشــاره کرده به قانون country protection مربوط می شود که 
معنای تحت الفظی آن حفاظت از کشــورها است و این بدان معنا خواهد بود که در 

لیگ الیت، تیم های هر کشور با هم دیدار نخواهند کرد.
بنابراین یکی از فیلترهای مدنظر برای عدم برگزاری دیدار هر تیم با ۳ تیم دیگر به 
همین مورد بازگشته و این اتفاق باعث خواهد شد تا تیم های استقلال و پرسپولیس نیز 
حداقل در دور اول لیگ الیت که به صورت گروهی برگزار می شود با هم دیدار نکنند. 
با این حال این شانس یعنی برگزاری دربی آسیایی در مراحل بعدی محفوظ است.

 در پایان تیم های اول تا هشــتم از ۱۲ تیمی که باهم رقابت کردند راهی مرحله 
یک هشتم نهایی لیگ نخبگان یا همان الیت می شوند. بدین ترتیب 8 تیم از غرب و 
8 تیم از شرق به این مرحله راه پیدا می کنند که نحوه برگزاری دیدارهای این دور در 
هر منطقه به این شکل خواهد بود که تیم اول جدول با تیم هشتم جدول، تیم دوم با 
تیم هفتم، تیم سوم با تیم ششم و تیم های چهارم و پنجم با هم دیدار می کنند که در 
صورتی که رتبه سرخابی ها در جدول متقارن با این اعداد باشد در مرحله یک هشتم 

نهایی این دو تیم اولین دربی آسیایی را برگزار خواهند کرد.

تکواندوکار ســنگین وزن ایران پس از کسب طلای آسیا، گفت: جواب رفتارهای 
زشــت نماینده کره جنوبی را در میدان دادم تا با کسب جام قهرمانی، موجب شادی 
و غرور مردم ایران شــویم.آرین سلیمی که با کسب مدال طلای وزن 8۷+ کیلوگرم، 
قهرمانی تیم ملی تکواندو ایران در آسیا را قطعی کرد در گفت وگو با ایرنا، اظهار داشت: 
ابتدا باید بگویم که خداوند به تیم ما عنایت ویژه ای داشت و واقعا خدا را شکر می کنم 
که توانستم این مدال را کسب کنم و مهمتر اینکه در تیمی هم قهرمان آسیا شدیم.

وی افزود: برای این قهرمانی از مسئولان فدراسیون گرفته تا کادر فنی، بازیکنان، 
مربیان استانی و خانواده ورزشکاران، همگی زحمت زیادی کشیدند. برای ما شادی مردم 
ایران از همه چیز مهمتر است و خوشحالم که امروز موجب شادی و غرور آنان شدیم.

سلیمی در خصوص قرعه سختی که در مسابقات آسیایی ویتنام داشت، بیان کرد: 
واقعا قرعه سختی داشتم و رقابت در این وزن، بسیار عجیب بود. کره جنوبی و چین 

هر کدام با ۲ بازیکن آمده بودند، که نفرات مطرح و مدال آوری هستند.
وی در خصــوص اتفاقاتی که در مبــارزه فینال با »پارک هیون وو« از کره جنوبی 
رخ داد، بیان کرد: او تازه به این وزن آمده و بازیکن بســیار خوبی اســت و طلا و برنز 

جهان را دارد اما در میدان رفتارهای بسیار زشتی داشت. خوشحالم که توانستیم حق 
ایرانی ها را با شکست او بگیرم و موجب قهرمانی تیم ملی شوم.

قهرمان سنگین وزن آسیا با بیان اینکه کسب طلای آسیا برای او از لحاظ روحی 
بســیار مفید بود، عنوان کرد: قبل از اعزام نیز، نگاه مسئولان فدراسیون به قهرمانی 
آسیا برای من و سایر نفرات المپیکی، جنبه محک خوردن داشت و تلاش ما این است 

تا در روز مبارزات در المپیک، بهترین شرایط را داشته باشیم.
وی در خصوص کار ســختش در بازی های المپیــک، گفت: ۱۶ نفر در وزن 8۰+ 
کیلوگرم در المپیک پاریس به میدان می روند که به جرات می گویم از این بین، ۱۲ 
هوگوپوش، مدعی کسب طلای المپیک هستند.هوگوپوش المپیکی ایران که طی دو 
ســال اخیر مدال های مختلفی را کسب کرده، خاطرنشان کرد: همیشه لطف خداوند 
شــامل حال من بوده است و توانسته ام مدال های مختلف را کسب کنم. تمام تلاشم 

این است تا با طلای المپیک، کلکسیون مدال هایم تکمیل شود.

شرایط عجیب برای واگذاری تراکتور!
در حالی که مالکیت باشگاه تراکتور تصمیم به واگذاری این 
باشگاه گرفته اما با توجه به ارزش گذاری انجام شده، این واگذاری 

در مدت دو هفته کار سختی به نظر می رسد.
 تراکتور )پنجشــنبه( در جریان مرحلــه یک چهارم نهایی 
جام حذفی مغلوب مس رفســنجان شد تا از حضور در جمع ۴ 

تیم پایانی جا بماند.
در پایــان این بازی هواداران علیه مالک، مدیریت و بازیکنان 
شــدیداً شــعار دادند و از نتیجه عصبانی بودند. پرشــورها که 
خشمگین بودند، در اطراف ورزشگاه تجمع کردند و دوباره علیه 

مالک، مدیریت و بازیکنان شعار دادند و در نهایت با مساعدت یگان ویژه بعد از ۲ ساعت قائله ختم به خیر شد.
بلافاصله خبری مبنی بر واگذاری مالکیت تراکتور در رســانه ها پیچید. خبری که دو سال قبل هم در روزهایی که شرایط 

تراکتور به مراتب بحرانی تر از امروز بود مطرح شد و در نهایت سرانجامی نداشت.
دیروز )جمعه( اما مجمع ســهامداران باشگاه تراکتور برگزار شد و رسانه رسمی این باشگاه اعلام کرد، تصمیم گرفته شده 

سهام باشگاه براساس قیمت کارشناسی شده واگذار شود.
متن اطلاعیه باشگاه تراکتور به شرح زیر است:

»جلسه مجمع عمومی فوق العاده سهامداران باشگاه تراکتور، ظهر امروز - جمعه ۲8 اردیبهشت - برگزار شد و با توجه به 
شرایط موجود تصمیم به واگذاری سهام باشگاه براساس قیمت کارشناسی شده گرفت.

طبق اعلام مجمع سهامداران، متقاضیان می بایست درخواست های خود را طی مدت ۱۵ روز به دفتر باشگاه ارایه نمایند.
بدیهی اســت، اســناد مزایده و قیمت کارشناسی شده پس از دریافت درخواست کتبی متقاضیان واجد شرایط و احراز اهلیت 

آنان از سوی مراجع مرتبط، در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت.
شایان ذکر است، مراتب موضوع مذکور فردا - شنبه ۲۹ اردیبهشت- طی نامه ای به اطلاع استاندار محترم آذربایجان شرقی 

خواهد رسید. »
ســپس هوشــنگ نصیــرزاده، مدیرعامل تراکتــور در گفت وگویــی تلویزیونی با اعــلام قطعی بودن واگــذاری مالکیت 
تراکتــور مطــرح کــرد: نامه واگــذاری باشــگاه تراکتور را شــنبه به اســتاندار محترم تحویــل خواهم داد تا اســتانداری 
 واگــذاری را پشــتیبانی کند و کســی که اهلیتش تائید شــود مالکیت تراکتور را بــر عهده گیــرد. ۱۵ روز مهلت داده ایم 

که متقاضیان اقدام کنند.
 زنوزی این بار مصمم اســت تا تیم را واگذار کند.این درحالی اســت که سهام باشگاه تراکتور حدود ۳ هزار میلیارد تومان 
تخمین زده شــده و در نظر گرفتن ۱۵ روز برای پیدا کرد مالک جدید برای این باشــگاه پرطرفدار تبریزی امری سخت است.

مرحله نهایی پروسه واگذاری سرخابی ها که خود دولتی بودند بیش از ۲ ماه طول کشید و باید دید زنوزی طی ۱۵ روز موفق 
به واگذاری تراکتور خواهد شد یا نه.

 برای مبارزه با دلالی و پاکسازی فوتبال از افراد مسأله دار باید 
به ســراغ گلوگاه های مهم در فوتبال باشگاهی رفت. کنار رفتن 
رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ و رئیس کمیته داوران اقدامی 
درست و بجا اما ناکافی است. هنوز هستند افرادی که در فوتبال 
ایران سمت های کلیدی دارند و بیشتر از آنکه حضورشان باعث 
پیشرفت فوتبال ملی باشد، لابی ها و البته اعمال نفوذشان به ضرر 
ورزش و فوتبال کشور است. در فوتبال ایران جوانان تحصیلکرده 
و سالم کم نداریم و در صورت اعتماد مسئولان ورزش و فوتبال، 
چه بسا بهتر از خیلی از مسئولان فعلی عهده دار مدیریت کلان 

فدراسیون و سازمان لیگ خواهند شد، به شرطی که وقت کافی برای پیاده سازی ایده ها و طرح های تحول ساز و مطابق مدیریت 
روز فوتبال جهان به آنها اختصاص یابد و برای یک دوره طولانی فرصت کار و فعالیت داده شــود. در این مورد ذکر چند نکته 
مهم ضروری است. لازم است قوانین نقل و انتقالات به سرعت توسط فدراسیون اصلاح شود تا دلالان با کمک برخی مدیران 
ناســالم و مســأله دار نتوانند در فصل نقل و انتقالات جولان دهند. علاوه بر سقف بودجه برای هر باشگاهی باید سقف بالاترین 
رقم پرداختی برای بازیکنان و کادر فنی و همچنین خارجی ها شفاف اعلام شود. اینکه به بازیکنی در فوتبال باشگاهی ایران در 

فصل آینده پیشنهاد ۴۰ تا ۵۰ میلیاردی بدهند، بد نیست، فاجعه است. 
علی رغم حضور عده ای از بازیکنان باکیفیت خارجی در ایران در این زمینه هم باید ســقف مشــخصی رعایت شــود. البته 
می توان برای نمایندگان باشگاهی در لیگ نخبگان آسیا استثناء قائل شد. منطقی نیست در ابتدای فصل تعداد بازیکنان بالای 

۲۳ سال تیم ها را کاهش داد.
 به نظر نگارنده برای یک تیم باشگاهی در یک فصل باید به گونه ای برنامه ریزی کرد که در صورت مصدومیت و محرومیت 
در کوران مســابقات دچار کمبود بازیکن نشــود؛ اتفاقی که امســال برای تیم های مدعی قهرمانی افتاد و در ادامه دچار بحران 
بازیکن شــدند.مبادی حســاس فدراسیون و سازمان لیگ مثل کمیته داوران و کمیته مسابقات لیگ باید به طور مرتب توسط 
حراست فدراسیون، حراست وزارت ورزش و کمیته اخلاق و انضباطی مورد پایش و بررسی دقیق عملکرد قرار بگیرد تا شاهد 
اتفاقات عجیب و غریب مانند پرونده کرمان نباشیم.پنجم - حتماً باید سازکاری تعریف شود تا مدیرعامل، هیأت مدیره، معاونین 
باشــگاه ها و سرپرســت تیم ها از فیلترهای تخصصی رد شده و صلاحیت احراز این پســت ها را داشته باشند. این موارد شامل 

سرپرست و سرمربی و کادر فنی هم می شود. 
ماجراهای »ف-کاف« های معروف فوتبال ایران هنوز در اذهان عمومی فوتبال دوستان مانده و درس عبرتی همیشگی است. 
از همه مهم تر، عدم اجازه فعالیت به مدیران برنامه و دلالانی است که با لطایف الحیل قیمت بازیکنان بی کیفیت را بالا می برند، 
آپشــن های عجیب و غریب به قراردادها اضافه می کنند، روابط ناسالم با برخی رسانه های برخط و برنامه های خاص تلویزیونی 
یا رادیویی دارند، یا اینکه شرط پیوستن یک یا دو ملی پوش به تیمی را، عقد قرارداد سنگین با بازیکنی درجه سه یا همیشه 

نیمکت نشین می کنند و در پوشش این گونه کارها به درآمد نامشروع می رسند.

مبارزه با فساد مستمر باشد

پیشنهاد ۶ میلیون 
دلاری به مهاجم مورد 
نظر پرسپولیس!

   محکومیت ۴ میلیارد تومانی استقلال
کمیته وضعیــت بازیکنان آرای خود را درباره 

چهار پرونده مطروحه اعلام کرد.
کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال آرای خود را 
در مورد پرونده های مختلف به شرح زیر صادر کرد:

* با توجه به شکایت میلاد کمندانی از باشگاه 
خیبرخــرم آباد، این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۴ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و 
مبلغ ۱۷۵ میلیون و ۴۹۰ هزار ریال بابت هزینه 

دادرسی در حق خواهان محکوم شد.
* در پرونده شــکایت رضا دهقانی از باشگاه 
نفت مسجد سلیمان، این باشگاه به پرداخت مبلغ 
یک میلیارد ریال بابت اصل خواســته و مبلغ ۳8 
میلیون و ۱۵۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 

حق خواهان محکوم گردید.
* در پی شکایت احمد نصیری از باشگاه مس 
کرمان، این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۶ میلیارد و 
۶۷۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۲۵۴ 
میلیون و ۴۷۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 

حق خواهان محکوم شد.
* با توجه به شکایت سجاد شهباززاده از باشگاه 
استقلال تهران، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۴۰ 
میلیارد ریال بابت اصل خواسته و مبلغ یک میلیارد 
و ۵۲۶ میلیون ریال بابت هزینه دادرسی در حق 

خواهان محکوم شد.

 شکایت مارتینز به فیفا
مدیرعامل باشــگاه فولاد که وعــده داده بود 
ماجرای استراماچونی در استقلال برای سرمربی 
این تیم تکرار نشــود، حالا به دلیل عدم پرداخت 
مطالبــات مارتینز ضرر چند صــد میلیاردی به 

فولاد زده است.
 باشگاه فولاد خوزستان پس از قطع همکاری 
با »خوان ایگناســیو مارتینز« سرمربی اسپانیایی 
پیشین خود تصمیم به تنظیم متن تفاهم نامه ای 
با او گرفت اما نتوانســت بــه تعهدات خود عمل 
کند تا وکیل مارتینز با ارســال نامه ای رسمی به 
فولاد خوزستان خواســتار دریافت غرامت از این 

باشگاه شود.
در متن نامه وکیــل مارتینز خطاب به بهرام 
رضائیان مدیرعامل باشــگاه فولاد و عضو هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال ضمن اشاره به بندهای 
مندرج توافق نامه جدایی ســرمربی اسپانیایی از 
باشگاه فولاد خوزستان در خصوص عدم پرداخت 

آنها به جزئیات اشاره شده است.
باشــگاه فولاد خوزستان با امضای برگه تفاهم 
نامــه مبنی بر برکناری مارتینز متعهد می شــود 
طی دو قســط مبلغ ۲8۹ هزار و ۲۵۰ یورو را در 
روزهــای ۲8 مارچ )۹ فروردین ۱۴۰۳( و ۱۳ ماه 
مه )۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۳( پرداخت کند اما طبق 
گفته وکیل مارتینز تنها قسط اول پرداخت شده 
و این باشگاه در پرداخت قسط دوم تعلل کرده و 

پرداختی نداشته است.
بهرام رضاییان مدیرعامل باشگاه فولاد که عضو 
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال نیز هست پس از 
جدایی مارتیتز از این باشگاه وعده داده بود که با 
پرداخت به موقع مطالبات این مربی اجازه تکرار 
ماجرای استراماچونی در استقلال را نخواهد داد 
اما حالا این داستان تلخ در حال تکرار شدن است 
و باشگاه فولاد باید ضرری چند صد میلیاردی را 

پرداخت کند.
براساس توافقی که صورت گرفته بود اگر باشگاه 
فولاد به موقع مطالبات سرمربی خود را پرداخت 
می کرد، خسارتی متوجه این باشگاه نمی شد اما 
با پرداخت نشدن قسط دوم مورد توافق، حالا وکیل 
مارتینز خواستار دریافت مطالبات این فصل و مبلغ 
۴۷۰ هزار دلار فصل آینده شده است. به این رقم 
بایــد مبلغ باقیمانده ۱۴۴ هزار و ۶۲۵ یورویی از 

تفاهم نامه قبلی را هم اضافه کرد.
مارتینز خواســتار پرداخت هرچه زودتر این 
مبلغ شده است در غیر این صورت پرونده مربوط 
به شکایت از باشگاه فولاد خوزستان را به کمیته 
انضباطی فیفا خواهد کشــاند. علاوه بر سرمربی، 
باشگاه فولاد باید مبلغ قرارداد دستیاران مارتینز 
را هــم پرداخت کند که حــدود ۲۰۰ هزار دلار 

خواهد شد.
مارتینز پس از برکناری علیرضا منصوریان به 
فولاد در هفته پنجم لیگ برتر اضافه شد اما خیلی 
زود هم توســط بهرام رضائیان برکنار شد تا جای 
خود را به عبداله ویسی در نیم فصل دوم بدهد. 

 صحبت از شرافت؟ نمی خواهند استقلال 
قهرمان شود

سرپرســت تیم فوتبال استقلال گفت، وقتی 
صحبت از شــرافت تیم هایی که برابر اســتقلال 
بازی دارند می شــود، یعنی نمی خواهند این تیم 

قهرمان شود.
 آتیلا حجازی در گفت وگو با تســنیم، درباره 
آخرین وضعیت تیم فوتبال اســتقلال در آستانه 
بازی با نســاجی مازندران در هفته بیست وهشتم 
لیگ برتر، اظهار داشت: بازیکنان از روحیه بسیار 
خوبی برخوردار هستند و بدون حاشیه تمام فکر 
و ذکرشــان به تمرین  اســت. ارتباط خوبی بین 
سرپرســت، هیئت مدیره و بازیکنان و کادر فنی 
وجود دارد و همه دور از حاشــیه کارمان را انجام 
می دهیم. هدف مجموعه، موفقیت استقلال است 
و فرقی نمی کند در چه پست و مقامی هستیم و 

توجهی به حاشیه ها نداریم.

در تازه ترین اتفاق مرتبط با این پرونده پنجشنبه هفته گذشته دو نفر از مسئولان ارشد 
فدراسیون فوتبال که ابهاماتی در خصوص فعالیت آنها در این ماجرا وجود داشت از مسئولیت 
خود استعفا کردند تا به نوعی استارت برکناری ها و خداحافظی ها در سئول جنوبی کلید بخورد. 
هرچند رسانه رسمی فدراسیون فوتبال از لفظ برکناری برای خداداد افشاریان و سهیل مهدی 
استفاده نکرد و تأکید داشت این دو نفر داوطلبانه استعفا کردند اما برای افکارعمومی کاملًا 
روشن بود که آنها به واسطه اتفاقات مرتبط با پرونده فساد در فوتبال و حرف  و حدیث های 
مرتبط با این موضوع انصراف دادند و حالا برای عادی سازی فضا ادعا دارند خود علاقه ای به 

ادامه فعالیت در مدیریت فوتبال نداشتند.
اما گفته می شــود کناره گیری این دو نفر پایان قصه نخواهد بود، بلکه نفرات دیگری هم 
بزودی همانند خداداد افشــاریان و ســهیل مهدی از حضور در فوتبال کنار خواهند رفت، 
گمانه زنی های زیادی در خصوص احتمال خداحافظی قریب الوقوع برخی مهره های کلیدی 
در سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال وجود دارد که به دلیل عدم قطعیت نمی توان به اسامی 
آنها اشــاره مستقیم داشت اما به نظر می آید تعداد نفراتی که مجبور به استعفا خواهند شد 

بیش از ۱۰ نفر است که در میان آنها نام چهره های شناخته شده نیز به چشم می خورد.
با وجود تحولات روزهای اخیر، همچنان این پرســش کلیدی برای اهالی فوتبال وجود 
دارد که چرا فدراســیون فوتبال به صورت شــفاف در خصوص این پرونده و اتفاقات مرتبط 
با آن به صورت رســمی اطلاع رسانی نمی کند؟ یک مقام آگاه در این خصوص می گوید: »از 
آنجا که تحقیقات این پرونده در حال انجام اســت و نهادهای نظارتی و ضابطان قوه قضائیه 
در حال پیگیری دقیق و جمع آوری اطلاعات لازم در این خصوص هســتند به هیچ عنوان 
مجوزی برای اطلاع رسانی وجود ندارد اما قطعاً داستان به اینجا ختم نخواهد شد بلکه این 
پرونده ابعاد گسترده تری دارد که در روزهای آینده زوایای جدیدی از آن نمایان خواهد شد.«

نکته تأمل برانگیز در خصوص پرونده فساد در فوتبال این است که پیگیری  ها و بررسی های 
روزهای اخیر مرتبط با تخلفات روی داده در ســال ۱۴۰۰ اســت و هنوز موارد مشــابه و 
بحث برانگیز در ســال های بعد نیز در دســت پیگیری است که قطعاً با پیشرفت تحقیقات و 
رسیدگی های کارشناســی ضابطان قضایی و نهادهای نظارتی پای افراد دیگری هم به این 
پرونده باز خواهد شد که آنها نیز به سرنوشت خداداد افشاریان و سهیل مهدی گرفتار خواهند 

شد و شاهد خداحافظی های بیشتری خواهیم بود.
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دلار  59.820

یورو 63.300

پوند  74.150

درهم  15.900

لیر  1.810

سکه  تمام  40.600.000

سکه نیم  37.900.000

سکه ربع  15.000.000

سکه یک گرمی  6.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

هایما EX00؛ ون پیشرفته چینی 
برای حضور در بازار تاکسی های 
اشتراکی

شرکت هایما با یک ون جدید به نام EX00 می خواهد در 
بازار چالش برانگیز تاکسی های اشتراکی چین حضور یابد.

هایما که در کشورمان با خودروهای S7 و S5 شناخته شده 
به دنبال حضور در بازار خودروها و تاکسی های اشتراکی است. 
در طول این سال ها برخی شرکت های چینی تلاش داشته اند 
با خودروهای ویژه ای وارد حوزه کسب وکار تاکسی های اشتراکی 
شوند و شاید موفق ترین و مشهورترین این خودروها بی وای دی 
D1 باشد. اگرچه اکثر شرکت ها در این زمینه موفقیت خاصی 

به دست نیاورده اند اما این امر باعث نشده شرکت هایی همچون 
ژیپنگ با N5 و مونا به فکر کســب ســود از بازار تاکسی های 
 EX00 اشــتراکی نیفتند.حالا نیز نوبت به هایما و ون جدید
رسیده که شانس خود را امتحان کند. در تصاویر منتشر شده 
از این خودرو شاهد عبارت IT Box هستیم که واقعاً جلب توجه 
می کند چراکه با دیدن محصول جدید هایما دقیقاً به فکر جعبه 
می افتیم. خودروی موردبحث بیش از آنکه شبیه محصولات 

سواری باشد به یک ون شباهت دارد.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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عاطفه دهقان   |مورگان میدسامر اسپیداستری 
چشمگیر با طراحی پینین فارینا است که بر اساس 
مورگان پلاس سیکس ساخته شده و تنها در ۵۰ دستگاه تولید 

می شود.
مورگان پلاس سیکس از سال ۲۰۱۹ با همان ظاهر رترو در 
حال تولید است اما سازندۀ بریتانیایی حالا برای ساخت نسخه ای 
ویژه و تولید محدود از این خودرو سراغ پینین فارینا رفته است. 
این نسخه جدید که میدســامر نام گرفته است، رودستری به 
ســبک بارچتا )خودروهای روباز بدون سقف قابل نصب( با بدنه 
آلومینیومی بسیار زیبا است که ساخت آن بیش از ۲۵۰ ساعت 
طول کشیده اســت. از این ماشــین تنها ۵۰ دستگاه ساخته 

می شود که همگی فروخته شده اند.
میدسامر از هر زاویه ای خیره کننده است. پینین فارینا برای 
بدنه این خودرو از طراحی های دهه ۳۰ و ۴۰ الهام گرفته است. 
در جلوی خودرو خبری از شیشــه جلو نیســت و بجای آن دو 
بادگیر آیرودینامیکی در نظر گرفته شــده است که بارچتاهای 
قدیم را به یاد مــی آورد. چراغ های دایره ای جلوی خودرو هم 

بزرگ تر از پلاس سیکس هستند و چراغ های راهنما و دی لایت ها 
را هم در خود جای داده اند.

یکی دیگر از ویژگی های که از گذشته الهام گرفته، رینگ های 
دیسک مانند است که با ایجاد جریان هوای نرم تر در کناره های 
خودرو به بهبود آیرودینامیــک کمک می کند. این رینگ ها با 
لاســتیک های میشلین پایلوت اسپرت ۵ پوشیده شده اند. این 
رینگ های ۱۹ اینچی فورج کاری شــده همچنین باعث کاهش 
وزن هم می شوند زیرا هرکدام تنها ۱۰ کیلوگرم وزن دارند که 
حدود ۳ کیلوگرم از رینگ های پلاس ســیکس سبک تر است. 
به خاطر همین ویژگی ها است که وزن خشک میدسامر به تنها 

۱ تن رسیده است.
ســاخت بدنه تنها فرایند زمان بر در تولید میدسامر نیست 
زیرا در داخل کابین هم به طور گسترده ای از چوب ساج استفاده 
شده که ساخت آن بیش از ۳۰ ساعت طول می کشد. داشبورد 
خودرو با ۱۲۶ لایه چوب ســاج تزئین شــده و روی هرکدام از 
درها نیز ۱۲۰ لایه از این چوب کار شده است. به گفته مورگان، 
اســتفاده از این تعداد لایه چوب که با دست ساخته می شود، 

دوام بیشتری نسبت به قطعات بزرگ تر چوب خواهد داشت.
مورگان مشخصات این خودروی تولید محدود را اعلام نکرده 
است اما پلاس سیکس از پیشرانه B۵8 ب ام و استفاده می کند. 
این یک موتور ۳ لیتری شش سیلندر خطی است که ۳۴۰ اسب 
بخار قدرت و ۵۰۰ نیوتن متر گشــتاور دارد. این نیرو از طریق 
یک گیربکس هشت ســرعته اتوماتیک ZF به چرخ های عقب 
منتقل می شــود. از تصاویر رسمی میدسامر نیز مشخص است 
که شیفتر گیربکس از ب ام و گرفته شده است. پلاس سیکس با 
این قوای محرکه ظرف ۴.۲ ثانیه از صفر به سرعت صد کیلومتر 
بر ساعت می رسد اما میدسامر احتمالاً سریع تر خواهد بود زیرا 

حدود ۱۱۵ کیلوگرم سبک تر است.
قیمت مورگان میدســامر رســماً اعلام نشــده است اما به 
گزارش اتوکار، خریداران بسته به پیکربندی خودرو، بین ۱۵۲ 
تا ۱۹۰ هزار دلار پرداخت کرده اند. تولید این ماشــین امسال 
شــروع می شــود و ســال آینده به پایان خواهد رسید. اولین 
 نمایش عمومی میدســامر هم در فســتیوال ســرعت گودوود 

صورت خواهد گرفت.

مورگان میدسامر، رودستر خیره کننده 

این آشکارساز نه تنها کوچکترین آشکارساز جهان است، 
بلکه ۱۰ برابر ســریع تر از آشکارسازهایی است که قبلا برای 
تشخیص نورهای کوانتومی ساخته شده بودند و می تواند به 

کاهش سایز رایانه های کوانتومی کمک کند.
 محققان دانشگاه بریستول در بریتانیا کوچکترین آشکارساز 
نور کوانتومی جهان را بر روی یک تراشه سیلیکونی ساخته اند. 
در بیانیه مطبوعاتی این دانشگاه آمده است که این آشکارساز 
کوچک که از قطر موی انسان نیز نازک تر است، می تواند به 

افزایش تولید فناوری کوانتومی کمک کند.
به نقل از آی ای، در دهه ۱۹۶۰، پس از اینکه دانشمندان 
ترانزیســتورهای)انتقال دهنده( بزرگ را به ریزتراشــه های 
کوچکی تبدیل کردند که می توان با هزینه کم آنها را ساخت، 
حوزه الکترونیک، جهشی بزرگی را شاهد بود. از آنجایی که 
تشخیص سیگنال نور یا بیت های کوانتومی به حداقل رسیده 
اســت، اکنون می توان سرنوشت مشابهی را برای رایانه های 

کوانتومی انتظار داشت.
طرح های فعلی رایانه های کوانتومی مخصوص دستگاه های 
عظیمی هستند که اتاق ها را اشغال می کنند و برای کار کردن 
به دمای انجماد نیاز دارند. اگر قرار باشد یک رایانه کوانتومی به 
تولید انبوه برسد، خود دستگاه باید از نظر اندازه کوچک شود 

و روشن کردن و کار کردن با آن آسان تر شود.
 Jonathan(یک گروه تحقیقاتی به سرپرستی جاناتان متیوز
Matthews(، اســتاد دانشگاه و مدیر آزمایشگاه های فناوری 
مهندســی کوانتومی، اولین گام را برای کوچک سازی رایانه 
کوانتومی برداشته اند.محققان اولین نگاه اجمالی به فعالیت 
خود را در ســال ۲۰۲۱ نمایش دادند که اتصال یک تراشه 
فوتونیک با یک تراشه الکترونیکی بود و سرعت تشخیص نور 
کوانتومی را افزایش می داد. سه سال بعد، آنها این دو جزء را 
روی یک تراشه ادغام کردند و سرعت تشخیص را تا ضریب 
۱۰ و اثرات آن را تا ضریب ۵۰ کاهش دادند.آشکارســاز نور 
کوانتومی ادغام شده در تراشه و مدار آن ۰.۰۰۳۱ اینچ)8۰ 
میکرومتر( در ۰.۰۰8۶ اینچ)۲۲۰ میکرومتر( اســت. برای 
مقایسه باید بدانید که متوسط ضخامت موهای انسان ۰.۰۰۱۹ 
اینچ )۵۰ میکرومتر( است.مزیت آشکارساز کوچکتر تشخیص 
سریع تر نور کوانتومی است که سرعت ارتباط درون سیستم 
و در نتیجه ســرعت عملیاتی کلی رایانه کوانتومی را بهبود 
می بخشد.در حالی که حسگرهای کوچک تر و سریع تر به سایر 
حسگرها ترجیح داده می شوند اما آنها مستعد نویز هستند. 
جاکومو فرانتی)Giacomo Ferranti(، مدرس دانشگاه بریستول 
که در این تحقیقات نیز نقش داشــته است، می گوید: کلید 

اندازه گیری نور کوانتومی حساسیت به نویز کوانتومی است.
محققان مشتاق بودند نشان دهند که کوچک شدن اندازه 
آشکارساز بر حساسیت آن برای اندازه گیری حالات کوانتومی 
تأثیری نمی گذارد. یکی دیگر از نکات برجسته این تحقیق، 
توســعه تراشه با اســتفاده از یک فلز تجاری موجود بود که 
عرضه آن در مقیاس بزرگ تر را ســاده می کرد.متیوز اظهار 
داشــت: در حالی که ما به شدت از پیامدهای طیف وسیعی 
از فناوری کوانتومی هیجان زده هستیم، بسیار مهم است که 
ما به عنوان یک جامعه همچنان با چالش ساخت در مقیاس 

بزرگ فناوری کوانتومی مقابله کنیم.

آزمایش هایــی که محیط ماه را شبیه ســازی می کنند، 
می توانند ناســا را یاری دهند تا برای ماموریت فرود آوردن 

انسان روی ماه آماده شود.
 ناســا به منظور آماده شــدن بــرای کاوش روی ماه در 
طول پروژه »آرتمیس«)Artemis( ناسا، یک آزمایش میدانی 
یک هفته ای را در یک محیط مشابه ماه واقع در بیابان آریزونا 

انجام می دهد تا شرایط پیاده روی روی ماه را تمرین کند.
به نقل از ناسا، »کیت روبینز«و »آندره داگلاس فضانوردان 
ناسا به عنوان خدمه در این پیاده روی شبیه سازی شده حضور 
دارند. آنها لباس فضایی را هنگام عبور از بیابان به تن می کنند و 
انواع فعالیت های حوزه فناوری، بررسی  سخت افزارها و عملیات 

علمی مرتبط با آرتمیس را انجام می دهند.
در طول آزمایش، دو گروه با یکدیگر همکاری خواهند کرد 
و عملیات  قمری را انجام خواهند داد. گروه میدانی متشکل از 
فضانوردان، مهندسان ناسا و کارشناسان میدانی در صحرای 
آریزونا، پیاده روی های شبیه سازی شده ماه را انجام خواهند 
داد. در همیــن حال، گروهــی از کنترل کننده های پرواز و 
دانشمندان در »مرکز فضایی جانسون« ناسا واقع در هیوستون، 
بر فعالیت های این گروه نظارت و آنها را راهنمایی خواهند کرد.

»باربارا ژانویکو«مدیــر آزمایش میدانی در مرکز فضایی 
جانسون گفت: آزمایش های میدانی، نقش مهمی را در کمک 
به ما برای آزمایش همه سیستم ها، سخت افزارها و فناوری های 
مورد نیــاز انجام دادن عملیــات موفقیت آمیز ماه در طول 
ماموریت های آرتمیس دارند. گروه های مهندسی و علمی ما 
به  طور یکپارچه با هم کار کرده اند تا اطمینان حاصل کنند که 
در هر مرحله از قدم گذاشتن دوباره فضانوردان روی ماه آماده 
هستیم.این آزمایش شامل چهار پیاده روی شبیه سازی شده ماه 
است که عملیات برنامه ریزی شده برای ماموریت آرتمیس ۳ و 
فراتر از آن را دنبال می کند و در عین حال، به پیگیری اجرای 
۶ فناوری پیشرفته نیز می پردازد. گروه ها در طول دوره های 
پیشرفته، فناوری هایی را نشان خواهند داد که ممکن است 
برای ماموریت های آتی آرتمیس مورد استفاده قرار بگیرند. از 
جمله این فناوری ها می توان به قابلیت های نمایش و جریان 
داده های مسیریابی اشاره کرد که در قالب یک نمایشگر هدآپ 
مبتنی بر واقعیت افزوده ارائه می شوند.این آزمایش، شکاف ها 
و چالش هــای مرتبط با عملیات قطب جنوب ماه را از جمله 
جمع آوری داده ها و ارتباطات بین گروه کنترل پرواز و گروه 
علمی حاضر در هیوســتون برای پروتکل های تصمیم گیری 
سریع ارزیابی می کند.در پایان هر پیاده روی شبیه سازی شده، 
گروه علمی، گروه کنترل پرواز، خدمه و کارشناسان میدانی 
گردهم می آیند تا درباره درس های آموخته شده صحبت کنند. 
ناسا این درس ها را در عملیات ماموریت های آرتمیس، توسعه 
تجاری و توسعه سایر فناوری ها به کار می گیرد.این آزمایش 
میدانی، پنجمین مورد از مجموعه آزمایش هایی آزمایش  است 
که توسط گروه »JETT« به سرپرستی »مرکز فضایی جانسون« 
انجام می شوند. این آزمایش، آزمایش های میدانی پیشین گروه 
JETT را گسترش می دهد و بیشتری وفاداری را به شبیه سازی 

ماموریت پیاده روی قمری آرتمیس تا به امروز دارد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: معتقدم صنعت سلامت امروز آنقدر توانمند است که 
اگر سنگ از پیش پای آن برداشته شود و یا موانعی برای آنها 
ایجاد نکنیم، افق های بزرگی را برای کشور ترسیم خواهند کرد.

دکتر روح الله دهقانی فیروز آبادی امروز در مراسم افتتاح 
بیســت و پنجمین نمایشگاه ایران هلث با بیان اینکه تمایل 
دارم این نمایشگاه را با عنوان رویداد یاد کنم، افزود: نمایشگاه 
دارای یک کارکرد مشــخص است، ولی امسال به مدد همه 
فعالان این حوزه نمایشگاه تبدیل به سبک رویداد شده است 
که در آن ۶۰۰ شرکت حضور دارند و ۶۰ نشست علمی تبادل 
فناوری برگزار می شود؛ از این رو این نمایشگاه از یک نمایشگاه 
صرف که نمایش دستاوردهای علمی است، خارج شده است. 
وی ابــراز امیدواری کرد که ایــن رویداد که با محوریت 
پارک فناوری پردیس برگزار شــده است، در سال آینده به 
گونه ای برگزار شود که کل سالن های این نمایشگاه با حضور 

شرکت های فناور، پر شود.
دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: یکی از اشکالات ما این است 
که هر مجموعه ای به صورت پراکنده به کاری مشغول است 
و از نظر ناظران داخلی و خارجی این توانمندی ها و عظمت 
دستاوردها دیده نمی شود، در حالی که ما شرکت های قابلی 
داریــم که می تواند ایران هلث را بــه بزرگتر از رویداد عرب 

هلث تبدیل کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشــاره به سخنان پیامبر اسلام)ص(، اظهار کرد: دو نعمت 
سلامت و امنیت داریم که اگر از دست بروند، به اهمیت آنها 
پــی می بریم؛ از این رو از ابتدای پیروزی انقلاب، دولتمردان 
این دو حوزه را در سرلوحه فعالیت های خود قرار داده اند و در 

این حوزه ها سرمایه گذاری کرده اند.
وی یادآور شــد: فکر نمی کنم در هیــچ حوزه ای مانند 
حوزه های ســلامت و امنیت ســرمایه گذاری شــده باشد و 
شــاهدیم که در همه دولت ها سیاست ها متحول شده ولی 
سیاست توسعه سلامت و امنیت مورد توجه دولت ها بوده است.

دهقانی فیروزآبادی اضافه کرد: نتیجه این توجه آن شده 
اســت که توان زیر ساختی عظیم و برنامه حمایتی قوی در 

این دو حوزه ایجاد شده است.
وی افزود: در ادبیات رئیس جمهور در همه سفرهای خارجی 
و میزبانی از هیات های خارجی تاکید بر اقتصاد دانش بنیان 
سلامت محور است که نشان از توانمندی کشور در این حوزه 
به تأسی از سیاست طولانی مدت، حمایت از اقتصاد دانش بنیان 

و توجه به حوزه های راهبردی امنیت و سلامت است. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشاره به ایجاد دو ستاد زیست فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
سلامت در این معاونت، اظهار کرد: بیشترین حمایت مالی، 
تسهیلات، تنظیم گری معاونت علمی مربوط به حوزه سلامت 
می شود، چرا که معتقدم صنعت سلامت امروز آنقدر توانمند 
است که اگر سنگ از پیش پای آن برداشته شود و یا موانعی 
برای آنها ایجاد نکنیم، افق های بزرگی را برای کشور ترسیم 

خواهند کرد.

شبیه سازی پیاده روی 
روی ماه در بیابان آریزونا

» ایران هلث « می تواند 
بزرگتر از رویداد عرب شود

کوچکترین آشکارساز نور 
جهان ساخته می شود

طــلا در روز جمعه به کمک داده های مطلوب چین، 
توانســت روند رشد را طی کند و بالاتر از سطح ۲۴۰۰ 
دلار معامله شد. به نقل از »اف ایکس استریت« معاملات 
طلا )XAU/USD( در روز جمعه بالاتر از سطح 2400 دلار 
صورت گرفت؛ گفتنی است افزایش بهای فلز زرد به لطف 
داده های مثبت چین اتفاق افتاد که چشم انداز این کشور 
را به عنوان بزرگترین بازار طلا در جهان برجسته می کند. 
در عیــن حــال، در ایالات متحــده، مجموعه ای از 
داده های ثانویه در روز پنج شــنبه منتشر شد و مقامات 
فدرال رزرو بر شعار خود پافشاری کردند که تورم هنوز 
آنقدر ســریع پایین نیامده که بتوانــد نرخ های بهره را 
کاهش دهد و اثر خنثی کننده بر قیمت طلا داشته باشد.

در پی انتشــار گزارش خرده فروشی ضعیف ایالات 
متحده که در روز چهارشــنبه منتشــر شد و گواهی بر 
اقدام به کاهش نرخ تورم بیش از آنچه قبلًا تصور می شد 
بود، طلا افزایش بیشتری را تجربه کرد. آنچه مسلم است 
انتظار کاهش نــرخ بهره، جذابیت طلای بدون بازده را 

برای سرمایه گذاران افزایش می دهد.

 جذابیت طلای بدون بازده
پس از بهبود آمارهای چین، قیمت طلا افزایش یافت

بر اساس داده های اداره ملی آمار چین، پس از اینکه 
تولید صنعتی چین در ماه آوریل، ۶.7 درصد رشد سالانه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل را نشان داد، طلا در روز 

جمعه با رشد چشمگیری مواجه شد.
البته پیش بینی اقتصاددانان رقم کمتر ۵.۵ درصد را 
پیش بینی کرده بودند. این رقم به طور قابل توجهی بالاتر 

از ۴.۵ درصد ثبت شده در ماه مارس بود.

 تشریح رشد چین از دیدگاه اقتصاددانان
علیرغم داده های مثبت، برخی از اقتصاددانان همچنان 
در مورد رشد چین تردید دارند و آن را »نابرابر« توصیف 

می کنند.
داده هــای فعالیت در ماه آوریل حاکی از آن اســت 
که رشــد همچنان ناهمسان باقی مانده است. تامی وو، 
اقتصاددان ارشد در کامرزبانک )Commerzbank( ضمن 
اشــاره به کاهش مصرف، از حمایت میزان رشد با رشد 

سرمایه گذاری و صادرات خبر داد.

 کلید مخارج مالی
وو ضمن اشاره به اقدام به فروش اوراق قرضه دولتی 
توسط دولت چین، ابراز داشت که برای ثابت نگه داشتن 
شــتاب رشد به هزینه های مالی بیشتری نیاز است. وی 
همچنین بخش کثیری از انتظارات رشد کشور را وابسته 

به پایبندی دولت بر برنامه های هزینه ای خود می داند.
بــه علاوه، دولت به راه حل هــای جامع برای بحران 
مســکن می اندیشــد و به همین منظور، طرحی برای 
دولت های محلی و شرکت های دولتی )SOE( در زمینه ی 
خرید خانه های فروخته نشده در دست کار است که باید 
به جذب موجودی و حمایت از بخش بیمار کمک کند.

گذشــته از آن، PBoC بــا اقداماتی همچون کاهش 
حداقل سپرده از ۲۵ درصد به ۱۵ درصد، و »لغو کف نرخ 
وام مسکن برای خریداران خانه اولی و دومی«، به کاهش 

محدودیت ها برای خریداران بار اول کمک کرده است.

 تاثیر تعرفه های آمریکا جزئی است
در مورد تعرفه های ایالات متحده بر خودروهای برقی 
و پنل های خورشیدی، وو تأثیر این روند را جزئی قلمداد 
کرد، چرا که چین تنها درصد کمی از خودروهای برقی 
خــود را به ایالات متحده صادر می کند و اکثر پنل های 
خورشــیدی چینی از طریق کشورهای متوسط   و بدون 

تعرفه های بالا فروخته می شوند.
طــلا )XAU/USD( با مقاومت کلیدی در 2400 دلار 
معامله می شود. این فلز گرانبها از زمان پایین ترین قیمت 
در 2 مــی در کانالی افزایش یافته اســت، با این حال، 
بررسی ها حاکی از آن است که روند کوتاه مدت صعودی 

است و در نهایت انتظار می رود صعودی تر شود.
شاخص قدرت نســبی )RSI( از منطقه خرید اشباع 
خارج شــده که نشان دهنده ی پتانســیل مجدد برای 

صعود بیشتر است.
شکســت بــالای ۲.۴۰۰ دلار در حــال حاضــر 
باعث می شــود که طلا به ســطح مقاومــت بعدی در 
 ۲.۴۱7 دلار )بالاتریــن قیمــت ۱۹ آوریل( صعود کند 
و پــس از آن به ۲.۴۳۰ دلار یا بالاترین رکورد تاریخی 

دست یابد.

 معاملات طلا در
 سطح مطلوب!

اســتارت آپ »نورالینک« بــرای جذب دومین 
داوطلب درخواست داده است تا تراشه مغزی خود 

را دوباره آزمایش کند.
»ایــلان ماســک«)Elon Musk( روز جمعه در 
حســاب ایکس خــود اعلام کرد که اســتارت آپ 
»نورالینــک«)Neuralink( او در حــال پذیــرش 
درخواســت داوطلبــان بــرای انتخــاب دومین 
شــرکت کننده آزمایش انسانی تراشه مغزی خود 

است.
به نقل از سی ان ان، این درخواست پنج ماه پس 
از کاشــت تراشه مغزی در اولین آزمایش انسانی و 
تنها یک هفته پس از آن منتشر شده که نورالینک 
اعتراف کرد تراشــه آن به یک مشکل غیرمنتظره 

دچار شده است.
نورالینک درباره مشــکل پیش آمده گفت که 
رشــته های متصل کننده تراشــه به مغز »نولاند 
آرباو«)Noland Arbaugh( ۳۰ ساله جمع شده اند 
و مشکلات عملکردی را پدید آورده اند. در هر حال، 
شرکت خاطرنشان کرد که تنظیماتی را برای بهبود 

عملکرد تراشه انجام داده است.
با وجود مشکل پیش آمده، آرباو گفت که تراشه 
به او امکان می دهد تا مکان نمای رایانه را با مغز خود 
کنترل کند و زندگی او را تغییر داده است. آرباو در 
ســال ۲۰۱۶ به دنبال یک حادثه غواصی، به فلج 

چهاراندام دچار شد.
آرباو در مصاحبه ای که روز جمعه پخش شــد، 
گفت: صبح ها دلیلی برای بیدار شــدن نداشتم اما 
این تراشه، وضعیت را برای من تغییر داده است. من 
بســیار خوشحال بودم که بخشی از یک کار بسیار 
مهم هستم. این همان گام بعدی برای کمک کردن 

به افراد مبتلا به فلج اندام است.
اکنون نورالینک به دنبال افراد بیشــتری مانند 
آرباو اســت تا تراشــه مغزی خود را آزمایش کند. 
نورالینک در حساب ایکس خود نوشت: اگر به فلج 
چهاراندام مبتلا هســتید و می خواهید روش های 
جدیدی را برای کنتــرل رایانه خود پیدا کنید، از 
شما دعوت می کنیم تا در آزمایش بالینی ما شرکت 

داشته باشید.
هدف جاه طلبانه نورالینک در نهایت این است 
که تراشه را برای اتصال مغز انسان به رایانه به کار 
ببرد تا به افراد فلج در کنترل تلفن های هوشــمند 
یا رایانه ها و به افراد نابینا در بازیابی بینایی کمک 
کند. تراشــه این شــرکت مانند رابط های کنونی 
مغز-ماشین، سیگنال های الکتریکی فرستاده  شده 
توسط مغز را جمع آوری می کند و آنها را در قالب 

کار و عمل تفسیر می کند.
شــرکت کنندگان آزمایش کنونی، بخشــی از 
»مطالعه پرایم«)PRIME Study( نورالینک هستند. 
این شرکت سال ۲۰۲۳ در یک پست وبلاگی اعلام 
کرد که قصد دارد به بررسی ایمنی تراشه خود و ربات 
جراحی بپردازد و عملکرد دستگاه را آزمایش کند.

نورالینک، بیماران آزمایشی را ثبت نام می کند 
کــه به دلیل آســیب نخاعی یا اســکلروز جانبی 
آمیوتروفیک، توانایی محدودی را در استفاده از هر 

دو دست دارند یا فاقد این توانایی هستند.
نورالینک پیشــتر توضیح داده بود: تراشه ها با 
جراحی در بخشــی از مغز بیماران آزمایشی قرار 
داده می شوند تا حرکت را کنترل کنند. سپس این 
تراشه، ســیگنال های مغزی را ضبط می کند و به 
یک اپلیکیشن می فرستد. هدف اولیه این است که 
تراشه، توانایی کنترل مکان نما یا صفحه کلید رایانه را 
با استفاده از افکار به افراد بدهد.حدود یک ماه پس از 
جراحی، ماسک گفت که آرباو می تواند با مغز خود، 
ماوس رایانه را کنترل کند.نورالینک بعدا یک ویدیو 
را منتشر کرد که نشان می داد آرباو فقط از مغز خود 
برای بازی کردن شطرنج در رایانه استفاده می کند.

پس از اینکه تراشه به یک مشکل غیرمنتظره دچار 
شد که سرعت پردازش داده و عملکرد آن را کاهش 

داد، آرباو گفت که گریه کرده است. 
وی افزود: خیلی خیلی ســخت بود تا از همه 
چیزهای شــگفت انگیزی که توانستم انجام دهم، 

دست بکشم.
بــا وجود این، نورالینک گفت که این اتفاق نیز 

بخشی از فرآیند یادگیری آن بود.
»دی جی سئو«)DJ Seo( که استارت آپ نورالینک 
را به همراه ماسک بنیان گذاری کرده است، گفت: 
دلیل انجام دادن آزمایش های بالینی و آزمایش های 
امکان سنجی اولیه این است که چنین مشکلاتی را 
در اسرع وقت و پیش از عرضه تراشه به بازار کشف 
کنیم. ما راه های متفاوتی را برای نولاند پیدا کردیم 
تا بتواند توانایی عملکرد خود را دوباره به دســت 
آورد و با موفقیت توانستیم این کار را انجام دهیم.

دسترســی گســترده  مصرف کنندگان به این 
فناوری به زودی محقق نخواهد شد. پیش از اینکه 
ایمپلنت های مغزی نورالینک به بازار بزرگ تر وارد 

شوند، به تأییدیه نظارتی گسترده تری نیاز دارند.

تراشه مغزی »نورالینک« به 
دنبال دومین داوطلب است
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